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CZY TEN PAN I PANI... MORSY SĄ MARKĄ SKOKÓW SOŁECTWA Z FUNDUSZEM

 F
o

t.
 E

w
a 

D
o

jc
zm

an
, P

o
tr

za
n

o
w

o

„Nauka nigdy nie wykorzystała tak skutecznego  
środka uspokajającego jak słoneczny wiosenny dzień.”

W. Earl Hall
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Czy nauka poszła w las?

Już za moment wybory samorządowe. Może zdarzyć się i tak, 
że ostateczne wyniki poznamy dopiero w drugiej turze, która od-
będzie się 21 kwietnia. Warto już teraz dokonać podsumowania 
tego, co już wiemy o naszych postawach wobec wyborów, które są 
najważniejszym egzaminem każdego z nas wobec zjawiska nazy-
wającego się demokracją. O demokracji napisano tomy książek, co 
rusz ktoś wyrywa się z próbą definiowania jej na nowo. Publicyści 
i moderatorzy projektów w ramach „Kapitału ludzkiego” przywo-
łują niekiedy słynne słowa Winstona Churchilla, premiera Wielkiej 
Brytanii, który rzekł: „Demokracja to najgorszy system, ale nie wy-
myślono nic lepszego”.

Spora część z nas ma żywo jeszcze w pamięci atmosferę towarzyszą-
cą kampanii wyborczej przed ubiegłorocznymi wyborami parlamentar-
nymi. Pamiętamy również o samym dniu wyborczym 15 października. 
Nasz stopień uczestnictwa w zjawisku zwanym demokracją wyraża się 
m.in. frekwencją. Ta, 15 października, zaskoczyła wielu.

W wyborach samorządowych mogłoby też tak być, choć gwarancji na 
to nie ma. Spora część wyborców uznała, że spełnili się 15 października 
2023 roku, ktoś tam uzna, że nie będzie się czynnie angażował, bo i tak 
to niczego nie zmieni lub jest przecież dobrze, więc nie ma o co kopii 
kruszyć.

Na listach wyborczych pojawiło się u nas czworo kandydatów na 
włodarza gminy, a ci zachęcili spore grono ludzi do kandydowania do 
rady miejskiej. Jednakże fotel burmistrza jest jeden, a mandatów rad-
nych piętnaście. Oznacza to, że wielu z kandydatów nie złoży ślubo-
wania. Czy to ma oznaczać koniec dla nich, dla ich ambicji i energii? 
Oczywiście nie. Jeśli na afiszach wyborczych czytamy o chęci budowa-
nia wspólnoty, to musi to – podkreślam z całą mocą – musi oznaczać, 
że wygrani mają obowiązek budowania wspólnoty ze wszystkimi, a nie 
tylko „ze swoimi”. 

Kampanie wyborcze w gminach mają i inną barwę, i inne nastawie-
nia. W lokalnej społeczności liczą się przede wszystkim ludzie zgłasza-
jący aspiracje do sprawowania władzy, w gminie nie barwy partyjne 
odgrywają główną rolę. Takie elementy wyraźnie są podkreślane już 
w wyborach do rady powiatu i sejmiku wojewódzkiego. A przy okazji 
wyborów do sejmiku, to zapomnieliśmy chyba, że Gmina Skoki jest 
ważnym elementem Metropolii Poznań i chciałoby się, żeby i kandyda-
ci na naszego terenu powalczyli o mandat.

Kampanie wyborcze do rad gmin dotknięte zostały jednak pewną 
chorobą małostkowości, wyrażającą się m.in. tym, że w sposób meto-
dyczny niszczy się plakaty i banery wyborcze niektórych kandydatów. 
Skala i wysiłek włożony w to wskazuje na znaczny sposób zorganizo-
wania. Wstyd! Wszelkie kampanie negatywne z reguły są tzw. „niedź-
wiedzią przysługą”. Z uznaniem odnoszę się do otwartej i publicznej 
reakcji kontrkandydatów na te akty wandalizmu. Trzeba przypomnieć, 
że takie działania podlegają ocenie przez sądy.

Jednego w kampanii chyba jednak zabrakło – okazji do bez-
pośredniego skonfrontowania swoich opinii, ale także wiedzy. 
Gmina, to nie tylko ludzie ze swoimi potrzebami. To także dzia-
łanie dziś tak, żeby efekty były pozytywnie odczuwalne za kilka, 
a nawet kilkanaście czy kilkadziesiąt lat. Funkcjonowanie w sa-
morządzie wymaga tyle samo wytrwałości, co pokory i niekiedy 
czasowej utraty…przyjaciół.

Les Brown napisał kiedyś: „Jeżeli robisz to, co łatwe, Twoje ży-
cie będzie trudne. Jeśli robisz to, co trudne, Twoje życie będzie 
łatwe.” 

Mimo tych wszystkich mniej jasnych stron lokalnej demokracji 
– idźmy na wybory. To nasz czas!

Franciszek Szklennik

Redaktor naczelny



OBWIESZCZENIE
Burmistrza Miasta i Gminy Skoki z dnia 26 lutego 2024 roku

Na podstawie art. 16 § 1 ustawy z dnia 5 stycznia 2011 r. – Kodeks wyborczy (Dz. U. z 2023 r. poz. 2408) Burmistrz Miasta i Gminy Skoki 
podaje do wiadomości wyborców informację o numerach oraz granicach obwodów głosowania, wyznaczonych siedzibach obwodowych 

komisji wyborczych oraz możliwości głosowania korespondencyjnego i przez pełnomocnika w wyborach do rad gmin, rad powiatów  
i sejmików województw oraz w wyborach wójtów, burmistrzów i prezydentów miast zarządzonych na dzień 7 kwietnia 2024 r.:
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Nr obwodu 
głosowania

Granice obwodu głosowania Siedziba obwodowej komisji wyborczej

1.

Skoki place: Plac Kościelny, Plac Powstańców Wielkopol-
skich, Plac Strażacki; ulice: Boczna, Jana Pawła II, Kościel-
na, Krańcowa, Kręta, Krótka, Ogrodowa, Parkowa, Piasko-
wa, Pogodna, Poznańska, Przylesie, Rogozińska, Rościńska, 
Rynkowa, Strumykowa, Wąska, Wodna.

Szkoła Podstawowa, ul. Poznańska 2,  
62-085 Skoki 

Lokal dostosowany do potrzeb  
wyborców niepełnosprawnych

2.

Skoki ulice: Bliska, Wincentego Ciastowicza, Ludwika Dą-
browskiego, Dojazd, Dolna, Dworcowa, Falista, Górna, 
Graniczna, Irysowa, Kazimierza Wielkiego, Konwaliowa, 
Łąkowa, Okrężna, Osiedlowa, Podgórna, Poprzeczna, Ra-
kojedzka, Różana, Tulipanowa.

Przedszkole Samorządowe,  
ul. Henryka Sienkiewicza 19, 62-085 Skoki

Lokal dostosowany do potrzeb  
wyborców niepełnosprawnych

3.

Skoki ulice: Akacjowa, Antoniewska, Brzoskwiniowa, Brzo-
zowa, Czereśniowa, Bartosza Głowackiego, Jarzębinowa, 
Jesionowa, Jodłowa, Karolewo, Kasztanowa, Klonowa, 
Tadeusza Kościuszki, Leśna, Lipowa, Malinowa, Adama 
Mickiewicza, Polna, Henryka Sienkiewicza, Juliusza Sło-
wackiego, Sosnowa, Świerkowa, Topolowa, Turystyczna, 
Wągrowiecka, Wczasowa, Wiśniowa, Zamkowa; Antonie-
wo.

Przedszkole Samorządowe,  
ul. Henryka Sienkiewicza 19, 62-085 Skoki

Lokal dostosowany do potrzeb  
wyborców niepełnosprawnych

4. Kakulin, Nadmłyn, Rakojady. Świetlica Wiejska, Kakulin 17A, 62-285 Kakulin

5.
Antoniewo Górne, Bliżyce, Glinno, Jagniewice, Niedarzyn, 
Raczkowo, Wysoka.

Świetlica Wiejska, Bliżyce 28A, 62-085 Bliżyce

6.
Dzwonowo, Dzwonowo Leśne, Ignacewo, Niedźwiedziny, 
Sławica, Rejowiec.

Świetlica Wiejska, Rejowiec 34, 62-093 Rejowiec

7. Budziszewice, Potrzanowo.

Świetlica Wiejska,  
ul. Skocka 45, 62-085 Potrzanowo

Lokal dostosowany do potrzeb  
wyborców niepełnosprawnych

8.
Grzybowice, Grzybowo, Lechlin, Lechlińskie Huby, Rosz-
kówko.

Szkoła Podstawowa, Lechlin 9, 62-085 Lechlin

9. Jabłkowo, Kuszewo, Pomarzanki.

Szkoła Podstawowa,  
Jabłkowo 16A, 62-285 Jabłkowo

Lokal dostosowany do potrzeb  
wyborców niepełnosprawnych

10. Chociszewko, Chociszewo, Lechlinek, Łosiniec, Roszkowo.

Przedszkole Publiczne w Jabłkowie  
Oddział Łosiniec, Łosiniec 23, 62-285 Łosiniec

Lokal dostosowany do potrzeb  
wyborców niepełnosprawnych

11. Rościnno.

Świetlica Wiejska, Rościnno 24B, 62-085 Rościnno

Lokal dostosowany do potrzeb  
wyborców niepełnosprawnych



Nr obwodu 
głosowania

Granice obwodu głosowania Siedziba obwodowej komisji wyborczej

12. Miączynek, Pawłowo Skockie, Stawiany.

Świetlica Wiejska, Pawłowo Skockie 10B/2,  
62-093 Pawłowo Skockie

Lokal dostosowany do potrzeb  
wyborców niepełnosprawnych

13.
Brzeźno, Gozdowiec, Sława Wielkopolska, Szczodrocho-
wo.

Świetlica w Sławie Wielkopolskiej,  
Sława Wielkopolska 8, 62-093 Sława Wielkopolska

Lokal dostosowany do potrzeb  
wyborców niepełnosprawnych

 
Głosować korespondencyjnie mogą wyborcy: 

1) którzy najpóźniej w dniu głosowania kończą 60 lat, lub

2) posiadający orzeczenie o znacznym lub umiarkowanym stopniu niepełnosprawności w rozumieniu ustawy z dnia 27 sierpnia 1997 r. 
o rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych, w tym także wyborcy posiadający orzeczenie organu 
rentowego o: 

a) całkowitej niezdolności do pracy, ustalone na podstawie art. 12 ust. 2, i niezdolności do samodzielnej egzystencji, ustalone na podstawie 
art. 13 ust. 5 ustawy z dnia 17 grudnia 1998 r. o emeryturach i rentach z Funduszu Ubezpieczeń Społecznych,

b) niezdolności do samodzielnej egzystencji, ustalone na podstawie art. 13 ust. 5 ustawy wymienionej w pkt 2 lit. a,

c) całkowitej niezdolności do pracy, ustalone na podstawie art. 12 ust. 2 ustawy wymienionej w pkt 2 lit. a,

d) o zaliczeniu do I grupy inwalidów,

e) o zaliczeniu do II grupy inwalidów,

a także osoby o stałej albo długotrwałej niezdolności do pracy w gospodarstwie rolnym, którym przysługuje zasiłek pielęgnacyjny, lub

3) podlegający w dniu głosowania obowiązkowej kwarantannie, izolacji lub izolacji w warunkach domowych.

Zamiar głosowania korespondencyjnego powinien zostać zgłoszony do Komisarza Wyborczego w Pile II najpóźniej do dnia 25 mar-
ca 2024 r., z wyjątkiem wyborcy podlegającego w dniu głosowania obowiązkowej kwarantannie, izolacji lub izolacji w warunkach 
domowych, który zamiar głosowania zgłasza do dnia 2 kwietnia 2024 r.

Głosować przez pełnomocnika mogą wyborcy, którzy najpóźniej w dniu głosowania ukończą 60 lat lub posiadający orzeczenie o znacznym 
lub umiarkowanym stopniu niepełnosprawności, w rozumieniu ustawy z dnia 27 sierpnia 1997 r. o rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz 
zatrudnianiu osób niepełnosprawnych, w tym także wyborcy posiadający orzeczenie organu rentowego o:

1) całkowitej niezdolności do pracy, ustalone na podstawie art. 12 ust. 2, i niezdolności do samodzielnej egzystencji, ustalone na podstawie 
art. 13 ust. 5 ustawy z dnia 17 grudnia 1998 r. o emeryturach i rentach z Funduszu Ubezpieczeń Społecznych,

2) niezdolności do samodzielnej egzystencji, ustalone na podstawie art. 13 ust. 5 ustawy wymienionej w pkt 1,

3) całkowitej niezdolności do pracy, ustalone na podstawie art. 12 ust. 2 ustawy wymienionej w pkt 1,

4) o zaliczeniu do I grupy inwalidów,

5) o zaliczeniu do II grupy inwalidów, 

a także osoby stałej albo długotrwałej niezdolności do pracy w gospodarstwie rolnym, którym przysługuje zasiłek pielęgnacyjny.

Wniosek o sporządzenie aktu pełnomocnictwa powinien zostać złożony do Burmistrza Miasta i Gminy Skoki najpóźniej do dnia 29 marca 
2024 r.

Głosowanie w lokalach wyborczych odbywać się będzie w dniu 7 kwietnia 2024 r. od godz. 7:00 do godz. 21:00.
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Burmistrz Miasta i Gminy Skoki

Tadeusz Kłos   
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8 marca odbyła się LXX sesja 
Rady Miejskiej Gminy Skoki

W Dniu Kobiet odbyła się LXX sesja Rady Miejskiej Gminy 
Skoki. Podjęto 11 uchwał.

Wprowadzono zmiany w uchwale budżetowej na 2024 rok;

- zgodnie z wyjaśnieniem Ministerstwa Finansów przeniesiono 
planowane dochody z tytułu opłaty za zajęcie pasa drogowego 
w wysokości 610 000,00 zł z działu 756 do działu 600 - Transport 
i łączność, paragraf 0620 - wpływy z opłat za zezwolenia, akre-
dytacje oraz opłaty ewidencyjne, w tym opłaty za częstotliwości;

- w związku z rozstrzygnięciem postępowania przetargowego 
na realizację zadania inwestycyjnego pn. „Przebudowa dróg i bu-
dowa chodników ul. Osiedlowa, Poprzeczna, Okrężna, Podgórna 
i Graniczna w Skokach” przeniesiono planowane do otrzymania 
środki /6 102 745,00 zł/ z Rządowego Funduszu Polski Ład – 
Program Inwestycji Strategicznych na realizację zadania na 2025 
rok. Zawarcie umowy z wykonawcą robót planowane jest na 11 
marca br., natomiast termin realizacji przedmiotu umowy ustalo-
no na 300 dni od dnia podpisania umowy tj. do 5 stycznia 2025 r.;

- zaplanowano dochody w wysokości 30 912,00 zł z tytułu re-
fundacji kosztów dotacji przedszkolnej ponoszonej przez Gminę 
Skoki na dzieci będące mieszkańcami Gminy Mieścisko a uczęsz-
czającymi do Przedszkola Publicznego „Tęczowa Łąka” w Jabłko-
wie;

- przeniesiono dochody w wysokości 1 500,00 zł z tytułu pla-
nowanej wypłaty dodatków gazowych dla mieszkańców gminy, 
z działu 853 - Pozostałe zadania w zakresie polityki społecznej, 
do działu 852 – Pomoc społeczna;

- zaplanowano dochody w wysokości 101 633,00 zł z tytułu 
środków przyznanych z Europejskiego Funduszu Rolnego na 
rzecz Rozwoju Obszarów Wiejskich w ramach PROW na lata 
2014 - 2020, na realizację zadania inwestycyjnego pn. „Budowa 
placu zabaw w Kuszewie”;

- zaplanowano wydatki w wysokości 30 000,00 zł na „Opra-
cowanie dokumentacji projektowej na przebudowę wodociągu 
w Pawłowie Skockim”;

- zaplanowano wydatki w wysokości 1 975 759,81 zł na udzie-
lenie pomocy finansowej w formie dotacji celowej dla Wojewódz-
twa Wielkopolskiego na zadanie pn. „Rozbudowa drogi woje-

wódzkiej nr 196 poprzez budowę ścieżki pieszo - rowerowej na 
odcinku Sława Wielkopolska – Skoki”. Środki na udzielenie pomo-
cy finansowej przeniesione zostały ze środków własnych gminy 
planowanych na realizację zadania inwestycyjnego;

- w związku z ostatecznym terminem zakończenia inwestycji 
wskazanym w umowie z wykonawcą, przeniesiono wydatki pla-
nowane na realizację zadania inwestycyjnego pn. „Przebudowa 
dróg i budowa chodników ul. Osiedlowa, Poprzeczna, Okrężna, 
Podgórna i Graniczna w Skokach” w wysokości 6 093 943,00 zł 
do realizacji w 2025 roku. Finansowanie zadania przedstawia 
się w następujący sposób: 2024 rok – 330 000,00 zł /środki wła-
sne gminy/, 2025 rok – 6 146 580,00 zł /6 076 580,00 zł środki 
z Rządowego Funduszu Polski Ład oraz 70 000,00 zł inspektor 
nadzoru/;

- zaplanowano wydatki w wysokości 15 000,00 zł z przezna-
czeniem na rozbiórkę budynku w Sławie Wlkp. oraz dawnych sza-
letów w Skokach wraz z uporządkowaniem terenu;

- zabezpieczono środki w wysokości 50 000,00 zł na wydatki 
związane z rozbiórką budynku wielorodzinnego Piła Młyn oraz 
10 000,00 zł na zakupy związane z utrzymaniem mieszkalnych 
budynków komunalnych w tym m.in. wyposażenie lokali komu-
nalnych w kosze na odpady;

- zaplanowano wydatki w wysokości 70 000,00 zł na moderni-
zację frontu budynku Urzędu Stanu Cywilnego;

- zabezpieczono środki w wysokości 45 567,00 zł na dodatko-
wą składkę członkowską dla Stowarzyszenia Metropolia Poznań;

- zaplanowano wydatki w wysokości 30 912,00 zł z tytułu re-
fundacji kosztów dotacji przedszkolnej ponoszonej przez Gminę 
Skoki na dzieci będące mieszkańcami Gminy Mieścisko a uczęsz-
czającymi do Przedszkola Publicznego „Tęczowa Łąka” w Jabłko-
wie;

- przeniesiono wydatki w wysokości 1 500,00 zł z tytułu pla-
nowanej wypłaty dodatków gazowych dla mieszkańców gminy, 
z działu 853 - Pozostałe zadania w zakresie polityki społecznej 
do działu 852 - Pomoc społeczna;

- zwiększono o 50 000,00 zł wydatki na udzielenie dotacji pod-
miotowej dla Biblioteki Publicznej Miasta i Gminy w Skokach;

- zaplanowano wydatki w wysokości 70 000,00 zł na udziele-
nie dotacji celowej Bibliotece Publicznej Miasta i Gminy Skoki 
z przeznaczeniem na opracowanie dokumentacji projektowej dla 
zadania pn. „Park literacki przy Bibliotece Publicznej w Skokach 
jako przestrzeń aktywności społecznej inspirowanej działalno-
ścią kulturalną”;

- zwiększono o 6 500,00 zł wydatki planowane na realizację 
zadania inwestycyjnego pn. „Budowa placu zabaw w Kuszewie” 
tj. na zawarcie umowy z inspektorem nadzoru, geodetą oraz za-
kup tablicy informacyjnej. Finansowanie ww. zadania przedsta-
wia się następująco: szacunkowa wartość zadania: 166 500,00 zł, 
w tym: - koszty kwalifikowalne wg wniosku o dofinansowa-
nie: 159 725,45 zł, w tym: dotacja ze środków Uni Europejskiej 
(EFRROW) - 101 633,00 zł wkład własny Gminy Skoki - 58 092,45 zł; 
szacowane koszty niekwalifikowalne - 6 774,55 zł;

- planowane przychody zostały zwiększone o 254 236,00 zł 
i po zmianach wynoszą 12 123 506,60 zł. Rozchody nie uległy 
zmianie. Deficyt budżetowy zwiększono o 254 236,00 zł i wynosi 
11 144 410,04 zł;
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Wprowadzono zmiany w Wieloletniej Prognozie Finansowej 
Miasta i Gminy Skoki na lata 2024-2038. 

Wyrażono zgodę na zgłoszenie sołectwa Rościnno i Sławica do 
Programu „Wielkopolska Odnowa Wsi 2020+”. 

Mieszkańcy sołectw Rościnno i Sławica na zebraniu wiejskim 
wyrazili wolę przystąpienia do Programu „Wielkopolska Odnowa 
Wsi 2020+” i powołali 10-cio osobową Grupę Odnowy Wsi. Ko-
lejnym krokiem było podjęcie przez Radę Miejską Gminy Skoki 
Uchwały o zgłoszeniu w/w sołectw do Programu „Wielkopolska 
Odnowa Wsi 2020+”. W  celu wykorzystania inicjatywy miesz-
kańców, jak również dla zapewnienia możliwości ubiegania się 
o  dofinansowanie zadań w konkursach ogłaszanych w ramach 
Programu „Wielkopolska Odnowa Wsi 2020+” podjęcie Uchwały 
uznano za zasadne.

Udzielono pomocy finansowej dla Województwa Wielkopol-
skiego na zadanie pn. „Rozbudowa drogi wojewódzkiej nr 196 
poprzez budowę ścieżki pieszo-rowerowej na odcinku Sława 
Wielkopolska – Skoki”. 

Gmina Skoki wystąpiła z wnioskiem do Wielkopolskiego Za-
rządu Dróg Wojewódzkich o przyjęcie do realizacji zadania pn.: 
„Rozbudowa drogi wojewódzkiej nr 196 poprzez budowę ścieżki 
pieszo-rowerowej na odcinku Sława Wielkopolska-Skoki” w ra-
mach programu „Budowa ścieżek rowerowych”. Zadanie zostało 
zakwalifikowane do realizacji i zgodnie z regulaminem programu 
„Budowa ścieżek rowerowych”, w celu realizacji zadania. Gmina 
Skoki zobowiązana jest do podjęcia uchwały o udzieleniu pomocy 
finansowej dla Województwa Wielkopolskiego w wysokości 50% 
wartości robót budowlanych. Całkowita wartość kosztorysowa 
zadania to 3 951 519,63 zł, a więc wysokość pomocy finansowej 
to 1 975 759,81 zł.

Przyjęto program opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Skoki na 
2024 rok. 

Udzielono upoważnienia Kierownikowi Ośrodka Pomocy Spo-
-łecznej w Skokach do rozpatrywania indywidualnych spraw 
z zakresu administracji publicznej dotyczących udzielania pomo-
cy materialnej o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszka-
łych na terenie Gminy Skoki. 

Działanie to ma na celu usprawnienia procedury przyznawania 
stypendiów i zasiłków. Uchwała wchodzi w życie z dniem 1 lipca 
2024 r., realizacją tego zadania zajmie się Ośrodek Pomocy Spo-
łecznej w Skokach, a nie jak do tej pory Referat Oświaty Urzędu 
Miasta i Gminy. 

Wyrażono zgody na nieodpłatne nabycie nieruchomości grun-
towych położonych:

- w Rakojadach, oznaczonej geodezyjnie jako działka 34/13; 

- w Brzeźnie, oznaczonej geodezyjnie jako działki 34/8, 31/7 
oraz 34/9;

- w Niedźwiedzinach, oznaczonej geodezyjnie jako działka 
81/2;

Wymienione powyżej nieruchomości gruntowe są własnością 
Skarbu Państwa - Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa Od-
dział Terenowy w Poznaniu. Zgodnie z ustawą o gospodarowaniu 
nieruchomościami rolnymi Skarbu Państwa, Krajowy Ośrodek 
Wsparcia Rolnictwa może, w drodze umowy, nieodpłatnie prze-
kazać nieruchomości na własność jednostce samorządu tery-

torialnego, na cele związane z realizacją inwestycji infrastruk-
turalnych służących wykonywaniu zadań własnych w zakresie 
między innymi kultury i kultury fizycznej – pod warunkiem, że 
jest to zgodne z ustaleniami miejscowego planu zagospodarowa-
nia przestrzennego, miejscowego planu rewitalizacji, ostateczną 
decyzją o warunkach zabudowy i zagospodarowania terenu albo 
z ustaleniami studium uwarunkowań i kierunków zagospodaro-
wania przestrzennego gminy.

Wyrażono zgodę na nabycie nieruchomości położonej w Po-
trzanowie w rejonie ulicy Włókna. Nieruchomość oznaczona jako 
działka nr 208/3, położona jest w  Potrzanowie w rejonie ulicy 
Włókna i stanowi własność osób fizycznych. Przejęcie działki ma 
na celu poszerzenie drogi gminnej. 

Radni przyjęli: 

- sprawozdanie z działalności Komisji Rewizyjnej Rady Miej-
skiej Gminy Skoki za rok 2023;

oraz 

- informację o zgłoszonych żądaniach wynikających z ograni-
czenia bądź uniemożliwienia korzystania z nieruchomości lub 
obniżenia wartości nieruchomości w związku z uchwaleniem pla-
nów miejscowych oraz informacją dotyczącą wydanych decyzji 
w sprawie ustalenia jednorazowej opłaty z tytułu wzrostu warto-
ści nieruchomości w związku z uchwaleniem planu miejscowego 
albo jego zmianą. 

Katarzyna Przybysz

Sesja w trybie nadzwyczajnym

Sesja nadzwyczajna Rady Miejskiej Gminy Skoki została 
zwołana na wniosek Burmistrza 14 lutego. Radnym przedło-
żono projekt uchwał w sprawie zmiany uchwały budżetowej 
na rok 2024 oraz zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 
na lata 2024-2038.

W podjętej uchwale zmieniającej budżet na rok 2024 radni wy-
razili zgodę na:

•	 Zaplanowanie wydatków na udzielenie dotacji celowej dla 
Zakładu Wodociągów i Kanalizacji w Skokach z przeznacze-
niem na: 

•	 – Modernizację Stacji Uzdatniania Wody w Jabłkowie 49 
130,00 zł polegającej na wymianie złóż filtracyjnych w odże-
laziaczach w celu poprawy parametrów stężenia manganu 
w wodzie uzdatnionej,
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•	 – „Budowę studni rewizyjnej na rurociągu tłocznym kanali-
zacji sanitarnej w miejscowości Roszkówko” – 28 000,00 zł. 
– Pokrycie kosztów usunięcia awarii sieci kanalizacyjnej na 
odcinku od Roszkowa do Skoków ul. Wczasowa. Prace pole-
gały na udrożnieniu sieci kanalizacji sanitarnej na odcinku 
o długości około 2 650 m, zaplanowane środki to 16 000,00 zł.

•	 Zaplanowanie wydatków w wysokości 70 000,00 zł na 
opracowanie dokumentacji dla zadania inwestycyjnego pn. 
„Przebudowa drogi gminnej w Rościnnie”.

•	 Przeniesienie zadania inwestycyjnego pn. „Rozbudowa 
drogi wojewódzkiej nr 196 poprzez budowę ścieżki pieszo-
-rowerowej na odcinku Sława Wielkopolska – Skoki” z roz-
działu 60016 – drogi publiczne gminne do rozdziału 60013 
– drogi publiczne wojewódzkie.

•	 Zmianę nazwy zadania inwestycyjnego z „Budowa ścieżki 
pieszo – rowerowej pomiędzy Rejowcem a Sławą Wiel-
kopolską – wykonanie dokumentacji projektowej wraz 
z uzyskaniem pozwolenia na budowę” na „Rozbudowa drogi 
wojewódzkiej nr 197 w zakresie budowy ścieżki pieszo-ro-
werowej na odcinku Sława Wlkp. – Rejowiec – wykonanie 
dokumentacji projektowo – kosztorysowej wraz z uzyska-
niem pozwolenia na budowę”. Ponadto zadanie zostało prze-
niesione z rozdziału 60016 – drogi publiczne gminne do roz-
działu 60013 – drogi publiczne wojewódzkie.

•	 Zaplanowanie wydatków 25 000,00 zł na zakup zasobnika 
ciepłej wody użytkowej dla Przedszkola Samorządowego 
w Skokach. Dotychczasowy zasobnik (bojler) pękł, w związ-
ku z czym konieczny jest zakup nowego. 

•	 Zwiększenie o 80 000,00 zł dotacji dla Biblioteki Publicznej 
Miasta i Gminy Skoki z przeznaczeniem na organizację Dni 
Skoków. 

•	 Zaplanowanie 18 000,00 zł na realizację zadania pn. „Zago-
spodarowanie terenu sportowo – rekreacyjnego w Łosiń-
cu – etap I”. W ramach zadania planowany jest zakup oraz 
montaż 12 ławek przy boisku, 2 koszy na śmieci, rusztu 
do grilla nad ognisko oraz wykonanie nasadzeń 15 drzew.  
Zabezpieczanie środków związane jest z ubieganiem się 
o dofinansowanie ze środków Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Wielkopolskiego, w ramach Programu „Wiel-
kopolska Odnowa Wsi 2020+” – XIV edycja konkursu „Pięk-
nieje wielkopolska wieś”.

Katarzyna Przybysz 

Kolejne elektrośmieci trafiły 
tam, gdzie powinny!

Burmistrz Tadeusz Kłos spotkał się we wtorek 27 lutego 
z sołtysami sołectw Gminy Skoki. Spotkanie było poświęcone 
najważniejszym zadaniom Gminy na nadchodzącą kadencję.

Referat Ochrony Środowiska Urzędu Miasta i Gminy w Sko-
-kach zorganizował kolejną akcję gromadzenia elektrośmieci. 
Tym razem za przywieziony do PSZOK-u elektrosprzęt mieszkań-
cy miasta i gminy otrzymywali kwiaty do posadzenia w ogródku 
lub na balkonie.

Od samego rana kolejka samochodów oczekiwała na wjazd na 
teren PSZOK-u. Przygotowano 1000 kwiatków w doniczkach 
(bratki, stokrotki, niezapominajki). Okazało się jednak, że za-
interesowanie akcją było tak duże, że aż trzykrotnie Zdzisław 
Maj jeździł po uzupełnienie zapasów. Akcja miała trwać do godz. 
12:00, a już o 10:30 ze skrzynek wydano ostatnie kwiatki.

Do kontenerów na odpady trafiały: lodówki, pralki, chłodziarki, 
kuchenki elektryczne i mikrofalowe, telewizory, kosiarki, wzmac-
niacze i mnóstwo drobnego elektrosprzętu.

Nad przebiegiem akcji czuwała Agata Ruta i Dawid Braciszew-
ski – pracownicy Referatu Ochrony Środowiska, a wspomagał 
ich Tomasz Smacha z Referatu Gospodarki Przestrzennej i Rol-
nictwa UMiG w Skokach. Pomagał także Czesław Zaranek, który 
jednocześnie obsługiwał PSZOK.

Na terenie PSZOK-u pojawił się burmistrz miasta i gminy Ta-
deusz Kłos, który bardzo życzliwie odniósł się do inicjatywy 
pracowników urzędu. To przecież kolejna akcja, a dzięki niej dwa 
lata z rzędu mieszkańcy miasta i gminy otrzymywali żywe choinki 
przed wigilią.

- Jest to bardzo trafiona inicjatywa i potrzebna, na co wskazuje 
tak duże zainteresowanie mieszkańców. Jest też bardzo opłacal-
na dla środowiska naturalnego. Niewymierny zysk dla niego wie-
lokrotnie przekracza koszty zorganizowania akcji – powiedział 
burmistrz Kłos, który – podobnie jak i pracownicy urzędu – usły-
szeli od przyjeżdżających do PSZOK-u słowa uznania za pomysł.

Referat Ochrony Środowiska rozważa przeprowadzenie kolej-
nej podobnej akcji, a ekwiwalentem za zużyty sprzęt mogą być 



rozsady warzyw, co wzbudza duże zainteresowanie mieszkań-
ców.

Warto przypomnieć, że inicjatywa pracowników referatu 
ochrony środowiska została nagrodzona w ubiegłym roku przez 
Urząd Marszałkowski Województwa Wielkopolskiego w konkur-
sie pn. „Działania proekologiczne i prokulturowe w ramach stra-
tegii rozwoju województwa wielkopolskiego”. Gmina Skoki jest 
jedyną gminą w Wielkopolsce nagrodzoną za tego typu przedsię-
wzięcie.

Tekst: Franciszek Szklennik

Fot. arch. D. Braciszewskiego, F. Szklennika

Łatwiejszy wyjazd 
w kierunku Poznania 

Trwają obecnie prace przy budowie nowego odcinka drogi 
asfaltowej w Budziszewicach.

 

Jest to odcinek od tzw. kuźni w lewo, w kierunku Starego Ło-
skonia (gm. Murowana Goślina). 

Ponad 630 m drogi sięgać będzie granicy naszej gminy. 

Inwestycja ma poprawić komunikację mieszkańców tego tere-
nu w kierunku Poznania i Rogoźna. 
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Ferie z Pasją 2

Śniegu i mrozu nie ma. Iść na sanki czy łyżwy albo lepić bał-
wana nie można. Nie znaczy to jednak, że zimowe ferie mają 
być nudne, że nie można chociaż na chwilę oderwać się od 
smartfona czy komputera.

 

O atrakcyjność wypoczynku zimowego dzieci uczęszczających 
w roku kalendarzowym do świetlic w: Brzeźnie, Pawłowie Skoc-
kim, Potrzanowie, Skokach, Rejowcu i Rościnnie zadbano organi-
zując akcję „Zima z Pasją 2”.

Ma ona na celu organizację wypoczynku dzieci w sposób ak-
tywny, rozwijający zainteresowania, zamiłowania i pasje. Ma 
służyć tworzeniu różnych pozytywnych sytuacji społecznych, 
uczących współpracy, wrażliwości i zaufania, redukujących różne 
lęki i napięcia, generujących zmianę sposobu myślenia oraz zmia-
nę nastawień co do zagospodarowywania sobie przez młodzież 
czasu wolnego. Podczas akcji, która trwała od 13 lutego, prowa-
dzone są różne formy zajęć integracyjnych, bo im dzieci lepiej się 
znają, tym bezpieczniej się czują w swoim towarzystwie. 

W ostatni dzień karnawału, w świetlicy w Pawłowie Skockim, 
odbył się bal kostiumowy, podczas którego o integrację i świet-
ną zabawę poszczególnych grup zadbały wychowawczynie oraz 
Anna Wieczorek - animatorka z firmy ZMALOWANE. Zabawa 
była przednia i wyraźnie widać, że grupy świetlicowe poprzez 
wielokrotne już wspólne zabawy, festyny i wyjazdy są ze sobą 
zżyte. Młodsi bawili się ze starszymi i pełną piersią korzystali 
z życia.

Walentynki, jak przystało na to święto, były romantyczne. 
Dzieci spędziły je w Bibliotece Publicznej w Skokach, gdzie mo-
gły porównać dwie z przypisanych muzom sztuki piękne – kino 
i teatr. Obejrzały piękny film „Mavka i strażnicy lasu”, z miło-
snym wątkiem i świetnym przekazem ekologicznym oraz poczu-
ły atmosferę prawdziwego teatru podczas spektaklu „O Jasiu 
ze Starego Dworu” zrealizowanego na podstawie baśni Hansa 
Christiana Andersena. Przedstawienie zaprezentowane przez 
Teatr Cieni LATARENKA było inne niż te, które dzieci dotychczas 
widziały. Nie było pacynek, aktorka tylko jedna, za to twórczy-
nie LATARENKI wyczarowały cudowną scenografię i za pomocą 

Skocki samorząd uzyskał w ubiegłym roku dofinansowanie na 
to zadanie: 1 064 621,30 zł ze środków Rządowego Funduszu 
Polski Ład, które pokryje aż 95 % wynagrodzenia wykonawcy 
robót, firmy Kowalski Budownictwo sp. z o.o., ul. Dworcowa 12, 
88-400 Żnin.

Karolina Stefaniak 

Urząd
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światła, cieni oraz muzyki przedstawiły wspaniałą historię. Jedna 
z artystek grała także na gitarze i śpiewała włączając w zabawę 
dziecięcą publiczność. Podobnie jak na karnawałowym balu, nie 
zabrakło słodkości – w Walentynki dzieci, opiekunowie i goście 
uraczyli się przepysznymi pączkami.

15 lutego uczestnicy „Zimy z Pasją 2” spędzili we Wrocławiu, 
gdzie w znanym w całej Europie ZOO zwiedzili Afrykarium i inne 
interesujące pawilony ze zwierzętami. Następnie zapoznali się 
z ciekawostkami Starego Miasta. Niestety brak czasu nie pozwo-
lił na zwiedzenie Narodowego Forum Muzyki im. Witolda Lu-
tosławskiego, jednego z największych obiektów koncertowych 
w Europie, który pozostanie młodym turystom do obejrzenia 
podczas kolejnych wypadów w Polskę. 

Małgorzata Szpendowska – Wylegalska

Gminny koordynator ds. uzależnień

Przebudowa dróg i budowa 
chodników na osiedlu „rako-
jedzkim” staje się faktem

Rozstrzygnięto przetarg na przebudowę dróg i budowę 
chodników na ulicach: Osiedlowej, Poprzecznej, Okrężnej, 
Podgórnej i Granicznej w Skokach. 11 marca w Urzędzie za-
warto umowę z firmą ODNOWA Modlibowscy spółka jawna 
ze Skoków.

Umowę z ramienia Gminy Skoki podpisał burmistrz Tadeusz 
Kłos przy kontrasygnacie skarbnika Anny Wituckiej – Kałek 
oraz radnego z tego osiedla Zbigniewa Kubickiego, który rów-
nież był zaangażowany w proces tworzenia dokumentacji projek-
towej. Z ramienia wykonawcy robót umowę podpisał wspólnik 
Radosław Modlibowski.

Wartość zadania to 6 396 400,00 zł. Przyznane dofinansowa-
nie ze środków Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwe-
stycji Strategicznych wynosi 6 076 580,00 zł, co stanowi  95 proc. 
wartości zadania, pozostałe 5 proc. inwestycji stanowią środki 
własne Gminy Skoki.   

Wykonawca ma 300 dni na wykonanie zadania zgodnie z umo-
wą. 

Mieszkańców osiedla prosimy o wyrozumiałość w związku 
z występującymi utrudnieniami i stosowanie się do oznakowania, 
wprowadzonego na czas realizacji robót.

Adam Zdanowski

Z okazji Dnia Kobiet

W związku z Dniem Kobiet obchodzonym 8 marca w wielu 
sołectwach zorganizowano spotkania integracyjne miesz-
kańców. 

Były rozmowy, dobra zabawa, śpiew, tańce oraz występy arty-
styczne. Dziękujemy wszystkim zaangażowanym w organizację 
tych pięknych uroczystości, a Paniom życzymy samych radosnych 
chwil! Więcej zdjęć na naszej stronie: gmina-skoki.pl

Kinga Pilna
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Z ŻYCIA PRZEDSZKOLA SAMORZĄDOWEGO

Oświata

A gdyby tak na ryby?

Podobnie jak w ubiegłym roku, w Przedszkolu Samorzą-
dowym im. Kubusia Puchatka pojawili się wędkarze, żeby 
opowiedzieć dzieciom o swojej pasji. Słuchaczami i czynnymi 
uczestnikami były przedszkolaki z grupy „Króliczki I”.

W sali grupy pojawili się Piotr Babrakowski i autor tego tek-
stu. Jesteśmy członkami Koła Polskiego Związku Wędkarskiego 
nr 120 w Skokach, które ma swoją siedzibę w budynku przedszko-
la. Zgodnie z zasadą: „lepiej raz zobaczyć niż sto razy usłyszeć, 
wędkarze przywieźli ze sobą trochę sprzętu wykorzystywanego 
podczas amatorskiego połowu ryb: „kombajn”, czyli siedzisko 
wędkarskie z możliwością zamontowania przy nim niezbędnych 
akcesoriów, siatka na złowione ryby, skrzynki z przyborami. A do 
obejrzenia były najczęściej stosowane wędziska: „bat”, kij spin-
ningowy, odległościówka. Dzieci zobaczyły, jak wygląda waga 
wędkarska, rozpieracz, woblery, twistery, wirówki, wahadłówki, 
drabinki z nawiniętymi zestawami.

A zanim każde z dzieci zasiadło na „kombajnie” i wzięło do ręki 
niezwykle lekką wędkę dowiedziały się, jakie zasady obowiązu-
ją podczas wędkowania, do czego służą pokazane wędki, co to 
jest przynęta i zanęta, co to jest okres ochronny ryb i ich wymiar. 
Opowiedzieliśmy dzieciom o zasadach bezpieczeństwa nad wodą 
podczas wędkowania i o obowiązku zachowania czystości i dba-
łości o stan jezior, stawów i rzek. 

Piotr Babrakowski przygotował dla dzieci i wychowawczyń 
niespodziankę: słodki upominek i spławik wędkarski. A ponie-
waż spotkanie odbyło się 8 marca zabrzmiały też życzenia dla 

dorosłych i tych mniejszych pań. Zauważyliśmy, że Katarzyna 
Rutkowska i Karolina Lupa, piszące do „Wiadomości Skockich”, 
także z zainteresowaniem słuchały naszych opowieści, bo i same 
mają w rodzinach wędkarzy.

Tekst i fot. Franciszek Szklennik



Spotkanie z kolejarzem

Dzieci z Przedszkola Samorządowego im. Kubusia Puchatka 
w Skokach uczestniczyły w spotkaniu z Krzysztofem Springe-
rem - kolejarzem, który opowiedział o swojej pracy na kolei. 

Prawdziwy kolejarz zaprezentował elementy stroju służbowe-
go oraz akcesoria wykorzystywane w pracy kolejarza. Przedszko-
laki miały okazję przymierzyć czapkę kolejarza, skasować swój 
bilet oraz podziwiać elektryczną kolejkę.

Nasz gość przygotował dla dzieci film edukacyjny o bezpie-
czeństwie na kolei, dzięki któremu dzieci przypomniały sobie 
zasady bezpieczeństwa w pociągu, na peronie oraz przejazdach 
kolejowych.

Katarzyna Rutkowska

Dzień Dinozaura

26 lutego obchodziliśmy w przedszkolu Dzień Dinozaura. 
Zajęcia wprowadziły dzieci w prehistoryczny świat i przybli-
żyły im życie tych wyjątkowych gadów. 

Przedszkolaki dowiedziały się m.in. jak wyglądały, czym się ży-
wiły oraz w jaki sposób prawdopodobnie wyginęły. 

W zorganizowanych kącikach przyrody można było podziwiać 
diplodoki, tyranozaury, triceratopsy, itp. Największe zaintereso-
wanie wzbudziły zajęcia badawcze, dzięki którym dzieci mogły 
poznać działanie wulkanu. 

Dzień Dinozaura upłynął wszystkim w miłej i radosnej atmos-
ferze.

Anna Winkel, Karolina Walkowiak, Katarzyna Rutkowska
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Kartka na „walentynki”
Już po raz drugi w naszym przedszkolu zadziałała „Poczta 

walentynkowa”. A to z okazji 14 lutego.

Dzieci z pomocą rodziców miały okazję poprzez przygotowa-
nie i wrzucenie do skrzynki własnoręcznie przygotowanych kar-
tek wyrazić swoją sympatię do kolegów, koleżanek, ale również 
pań oraz pana Piotra. 

Walentynki były prawdziwym dniem przyjaźni, okazywania so-
bie pozytywnych emocji oraz szeroko rozumianej sympatii. Roz-
dawane przez pośredników – aniołki, kartki wywoływały wśród 
dzieci i dorosłych wiele pozytywnych wrażeń. 

Karolina Walkowiak 

Pani Wiosna zawitała
„Wstawaj, to już wiosna” tytuł piosenki Majki Jeżowskiej 

był tematem przewodnim na przedstawieniu przygotowanym 
przez grupę Tygryski w Przedszkolu Samorządowym im Ku-
busia Puchatka. 

Dzieci z wrodzoną spontanicznością i kreatywnością prezen-
towały umiejętności aktorskie swoim kolegom. Zakończenie 
zimy, to nie tylko świętowanie równonocy wiosennej, ale także 
doskonała okazja do zaszczepienia w dzieciach miłości i szacun-
ku do natury, wrażliwości oraz umiejętności społecznych. To czas, 
w którym maluchy uczą się, jak ważne jest dbanie o otaczające 
nas środowisko i jak wiele radości może przynieść nam kontakt 

z przyrodą. Dlatego warto zadbać, aby każda okazja związana 
z cyklicznością pór roku była wyjątkowa i niezapomniana dla 
wszystkich jego uczestników.

Katarzyna Kędziora-Dukszta.
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SZKOŁA PODSTAWOWA

Wyjazd na Targi Edukacyjne

9 marca grupa ósmoklasistów pod moją opieką udała się do 
Poznania na kolejną edycję Targów Edukacyjnych. Prezen-
towana tu była oferta szkół publicznych i niepublicznych na 
każdym poziomie nauczania oraz centrów edukacyjnych. 

Co roku targi edukacyjne odwiedza wielu przyszłych absol-
wentów szkół podstawowych, ale w tym roku zainteresowanie 
szkołami ponadpodstawowymi było jakby większe, stąd od rana 
można było zaobserwować tłumy młodych ludzi udających się 
w kierunku Międzynarodowych Targów Poznańskich, którzy sto-
ją przed wyborem dalszej drogi kształcenia. Targi Edukacyjne to 
jednak nie tylko prezentacja oferty szkół, ale także bogaty pro-
gram atrakcji dodatkowych. Dla uczestników wydarzenia przygo-
towywane były liczne konkursy i wykłady, można było również 
wziąć udział w akcji charytatywnej oraz obejrzeć występy arty-
styczne czy pokazy zawodowców.

Krzysztof Ołdziejewski, pedagog/doradca zawodowy 

Fascynujące warsztaty 
w wągrowieckiej 
Bibliotece Pedagogicznej

W feryjny poniedziałek siedem uczennic z klasy 4a pod 
opieką wychowawczyni i bibliotekarki wybrało się na wy-
cieczkę do Publicznej Biblioteki Pedagogicznej w Wągrowcu. 

Ponieważ nasz pobyt przypadł na Dzień Nauki Polskiej, dziew-
częta wzięły udział w warsztatach artystycznych połączonych 
z lekturą biogramów niezwykłych poznańskich kobiet, które 
zasłużyły się w dziedzinie nauki lub sztuki. W „Przystani Biblio-
tecznego Gracza” wspólnie spędziły czas na grach karcianych, 
edukacyjnych oraz zręcznościowych. Koncentrację i wyobraźnię 
przećwiczyły układając wybrane puzzle, a pełnię relaksu zapew-
niło im wykonanie prac manualnych. W „Starej Klasie” zorgani-
zowano dla dziewczynek fascynującą lekcję kaligrafii, a przedsta-
wione szkolne artefakty przeniosły nas wszystkich do całkiem 
innej epoki.

Lidia Eksler



Skarpetki nie do pary 
wyrazem wsparcia osób 
z zespołem Downa

21 marca obchodzimy Światowy Dzień Osób z Zespołem 
Downa, znany również jako trisomia 21. Jest to genetyczne 
zaburzenie polegające na obecności dodatkowego chromoso-
mu. 

Osoby z zespołem Downa charakteryzują się pewnymi cechami 
fizycznymi, skłonnością do obniżonej sprawności intelektualnej, 
często też opóźnieniem rozwoju. Jednakże każda osoba z zespo-
łem Downa jest jednostką unikalną, mającą własną osobowość, 
zainteresowania i zdolności.

Jako szkoła po raz kolejny włączyliśmy się w akcję „tego dnia 
załóż skarpetki nie do pary”. Zachęcamy naszych uczniów do wy-
rażenia solidarności z osobami z zespołem Downa poprzez zało-
żenie dwóch różnych kolorowych skarpetek. Jest to symboliczny 
gest, który ma na celu podkreślenie różnorodności i akceptacji 
takich osób w społeczeństwie oraz wsparcie, ponieważ osoby 
z zespołem Downa także zasługują na szacunek, zrozumienie 
i równość.

Psycholog Paulina Idziak, 

Pedagog Daria Budzyńska

Ferie w wesołej bawialni!

Aktywnie i integracyjnie – to hasło towarzyszyło klasom 
I-III podczas tegorocznych ferii. 
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Najmłodsi uczniowie naszej szkoły wesoło spędzali czas w sali 
zabaw Lider w Poznaniu, w której nie ma czasu na nudę. Tory 
przeszkód, trampoliny, basen z kulkami, motocykle, samochody, 
ogromny zamek to tylko część kolorowej przestrzeni, która pozy-
tywnie wpływa na wyobraźnię nie tylko dziecięcą. W przerwach 
między zabawą mogliśmy odpocząć w bajecznej strefie między 
palmami. Już nie możemy doczekać się kolejnej wycieczki.

Natalia Kubińska

Dzień Profilaktyki Szkolnej
W naszej szkole odbyło się profilaktyczne spotkanie 

uczniów klasy V, VI, VII i VIII. Pedagog szkolny z udziałem 
dzielnicowego Komisariatu Policji w Skokach Krzysztofa  
Kędziory. 

Wspólnie z nim omówiliśmy problem zachowań o charakterze 
przemocy i cyberprzemocy oraz sięgania po wyroby tytoniowe, 
w tym popularne wśród uczniów e-papierosy. Dodatkowo ucznio-
wie usłyszeli z ust policjanta o konsekwencjach prawnych, jakie 
niosą za sobą nieodpowiedzialne i nieprzemyślane zachowania 
małoletnich. Inspiracją do podjętych na spotkaniu tematów były 
wydarzenia z ostatnich miesięcy oraz film pt. „Gdzie jest Mimi” 
przedstawiający cyberprzemoc, z jaką często spotykamy się nie-
stety także i w szkołach. Co trzecie dziecko w wieku szkolnym do-
świadcza przemocy rówieśniczej. Agresja fizyczna, przemoc psy-
chiczna, a także cyberprzemoc to powszechne zjawiska wśród 
młodych osób. Sytuacja jest o tyle trudna, że ofiary niechętnie 
mówią o swoich doświadczeniach i najczęściej nie zgłaszają pro-
blemu. 

Przemoc dotyka około 35 
proc. uczniów, którzy na jakimś 
etapie swojej edukacji są ofiara-
mi prześladowania rówieśnicze-
go. Najbardziej oczywistą formą 
przemocy jest agresja fizyczna, 
np. popychanie, szturchanie, 
kopanie, szczypanie, przewra-
canie. Jednak najbardziej dotkli-
wa i problematyczna dla dzieci 
i młodzieży jest przemoc rela-
cyjna, czyli to, co powszechnie 
nazywamy przemocą psychicz-
ną. To wszelkiego rodzaju zachowania powodujące, że ofiara jest 
samotna, czyli wykluczanie z grupy rówieśniczej, ignorowanie. 
Dotyczy to również wszelkiego rodzaju plotek, niszczenia repu-
tacji, opowiadania nieprawdziwych lub bardzo osobistych historii 
o ofierze i jej rodzinie. Cyberprzemoc jest tym samym, tylko dzie-
je się w Internecie. Jeśli przemoc jest osadzona w jakiejś konkret-
nej ustrukturyzowanej grupie rówieśniczej, to cyberprzemoc jest 
jej kontynuacją. To, co dzieje się w klasie, ma swój ciąg dalszy po 
opuszczeniu murów szkoły.

Krzysztof Ołdziejewski, pedagog szkolny
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Pomoc przedmedyczna

Uczniowie klasy 2a wzięli udział w dwugodzinnym szkole-
niu z pierwszej pomocy przedmedycznej, które poprowadził 
ratownik medyczny Robert Kośmicki. 

Spotkanie odbyło się 1 marca i miało charakter praktyczny, po-
nieważ tylko poprzez namacalne doświadczenie danego rodzaju 
pomocy możemy uzyskać jej efektywne rezultaty. Tego typu spo-
tkania szkoleniowe z pewnością będziemy powtarzać, aby utrwa-
lić w uczniach właściwe zachowania w przypadku zagrożenia 
zdrowia i życia.

Iwona Kostrzewa

Aktywnie i kreatywnie

Ferie zimowe to czas odpoczynku, relaksu i zabawy. W tro-
sce o zdrowie i dobre samopoczucie swoich uczniów, szkoła 
zorganizowała wiele form aktywnego wypoczynku dla dzieci 
i młodzieży. 

Najmłodsi uczniowie uczestniczyli m.in. w wycieczce do  
FlyParku. Dzieci aktywnie spędzały czas korzystając z najnowo-
cześniejszych atrakcji parku trampolin. Doskonaliły swoje umie-
jętności sportowe na boisku do koszykówki, siatkówki oraz piłki 
nożnej. Nurkowały w basenie z gąbkami, wspinały się po ścian-
kach. Próbowały swoich sił na rodeo, pokonywały tory prze-
szkód, zjeżdżały na pontonach oraz wykonywały różnego rodzaju 
akrobacje. Nad bezpieczeństwem uczestników skocznej zabawy 
czuwali wykwalifikowani trenerzy, profesjonalni instruktorzy 
oraz nauczyciele z naszej szkoły: Alina i Krzysztof Gapińscy 
oraz Wioletta Molińska. Szalona i niezwykle wyczerpująca za-
bawa w parku trampolin dostarczyła dzieciom niezapomnianych 
wrażeń, mnóstwo śmiechu i wiele radości.

Wioletta Molińska
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Białe szaleństwo!

„Zima lubi dzieci najbardziej na świecie…”, a dzieci uwielbia-
ją swobodne zabawy na śniegu. 

Dlatego korzystając z uroków zimy na początku roku, ucznio-
wie z klasy III b podczas lekcji wychowania fizycznego wybrali się 
na polanę i zamienili salę gimnastyczną na prawdziwe, zimowe 
szaleństwa na śniegu. Uczniowie cieszyli się ze wspólnych zabaw 
i bardzo chętnie w nich uczestniczyli. Hartowanie organizmu, 
sporty zimowe i bezpieczeństwo podczas zabaw, to tematyka 
realizowana podczas tej nietypowej lekcji. Wykorzystaliśmy zi-
mowe warunki pogodowe bawiąc się na śniegu i rozwijając swoją 
kreatywność i pomysłowość.

Agnieszka Kwiatkowska 

Laury w Konkursie Piosenki 
„Graj muzyka”

10 lutego w auli I Li-
ceum Ogólnokształcą-
cego w Wągrowcu odbył 
się konkurs wokalny 
„Graj Muzyka” zorgani-
zowany przez Ognisko 
Pracy Pozaszkolnej. 

Naszą szkołę w kate-
gorii klas 4-6 reprezen-
towali: Józef Patelski 
i Gabriela Kmieć. Józef 
w swojej kategorii zdobył 

1. miejsce! Gabrysia także podbiła serca jury i pomimo rozpoczy-
nającej się choroby wywalczyła piękne wyróżnienie. 

Nasi uczniowie zachwycili nie tylko wągrowieckie, ale i poznań-
skie jury, ponieważ gościem w komisji była wokalistka pochodzą-
ca z Poznania. Jesteśmy dumni z naszych uczniów, czekamy na 
kolejne konkursy i trofea. Gratulujemy również Oliwii Orcho-
wicz, która reprezentowała skocką bibliotekę.

Aleksandra Urbańska

Aby ferie były bezpieczne
 

Bezpieczne ferie to główny temat spotkania funkcjonariuszy 
Policji – st. sierż. Moniki Sawińskiej oraz mł. asp. Krzyszto-
fa Kędziory z uczniami klas 3a, 3b i 2a Szkoły Podstawowej 
w Skokach. 

Dzielnicowi zaapelowali do dzieci, aby przed feriami zwrócić 
uwagę na skutki niewłaściwych i niebezpiecznych zachowań. 
Opowiedzieli dzieciom, w jaki sposób należy zadbać o własne 
bezpieczeństwo. Szczególnie zaakcentowali sytuacje, które 
mogą wydarzyć się podczas spędzania ferii zimowych. Mówili 
o przebywaniu na dzikich ślizgawkach, poruszaniu się rowerami 
i hulajnogami po terenie miasta oraz noszeniu odblasków. Ucznio-
wie brali aktywny udział w tym profilaktycznym spotkaniu.

Agnieszka Kwiatkowska

Ustawa o przeciwdziałaniu 
przemocy domowej

W treści publikacji wyjaśniam, jakie obowiązki nakłada 
ustawodawca na osoby objęte procedurą „Niebieskiej Karty”, 
czyli stosującą przemoc domową.

W związku z pojawiającymi się wątpliwościami jak i pytaniami 
osób objętych procedurą Niebieskiej Karty wyjaśniam, że: osoba 
stosująca przemoc domową, po skierowaniu przez zespół inter-
dyscyplinarny do uczestnictwa w programach korekcyjno-eduka-
cyjnych dla osób stosujących przemoc domową lub programach 
psychologiczno-terapeutycznych dla osób stosujących przemoc 
domową, ma obowiązek:

1) zgłosić się do uczestnictwa w programach korekcyjno-eduka-
cyjnych dla osób stosujących przemoc domową lub progra-
mach psychologiczno-terapeutycznych dla osób stosujących 
przemoc domową;

2) dostarczyć grupie diagnostyczno-pomocowej zaświadczenie 
o zgłoszeniu się do uczestnictwa w programach korekcyjno-
-edukacyjnych dla osób stosujących przemoc domową lub 
programach psychologiczno-terapeutycznych dla osób stosu-
jących przemoc domową, w terminach określonych w przepi-
sach ustawy;
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3) ukończyć programy korekcyjno-edukacyjne dla osób stosu-
jących przemoc domową lub programy psychologiczno-tera-
peutyczne dla osób stosujących przemoc domową w termi-
nach określonych przez podmiot realizujący te programy;

4) dostarczyć grupie diagnostyczno-pomocowej zaświadczenie 
o ukończeniu programu korekcyjno-edukacyjnego dla osób 
stosujących przemoc domową lub programu psychologiczno-
-terapeutycznego dla osób stosujących przemoc domową.

Art. 1.

1. Ustawa określa:

1) zadania w zakresie przeciwdziałania przemocy domowej;

2) zasady postępowania wobec osób doznających przemocy do-
mowej;

3) zasady postępowania wobec osób stosujących przemoc do-
mową.

2. Przepisy ustawy stosuje się także w przypadku zagrożenia 
przemocą domową oraz w przypadku podejrzenia stosowania 
przemocy domowej.

Art. 2.

1. Ilekroć w ustawie jest mowa o:

1) przemocy domowej – należy przez to rozumieć jednorazowe 
albo powtarzające się umyślne działanie lub zaniechanie, wy-
korzystujące przewagę fizyczną, psychiczną lub ekonomicz-
ną, naruszające prawa lub dobra osobiste osoby doznającej 
przemocy domowej, w szczególności:

a) narażające tę osobę na niebezpieczeństwo utraty życia, zdro-
wia lub mienia,

b) naruszające jej godność, nietykalność cielesną lub wolność, 
w tym seksualną,

c) powodujące szkody na jej zdrowiu fizycznym lub psychicznym, 
wywołujące u tej osoby cierpienie lub krzywdę,

d) ograniczające lub pozbawiające tę osobę dostępu do środków 
finansowych lub możliwości podjęcia pracy lub uzyskania sa-
modzielności finansowej,

e) istotnie naruszające prywatność tej osoby lub wzbudzające 
u niej poczucie zagrożenia, poniżenia lub udręczenia, w tym 
podejmowane za pomocą środków komunikacji elektronicz-
nej;

2) osobie doznającej przemocy domowej – należy przez to rozu-
mieć:

a) małżonka, także w przypadku, gdy małżeństwo ustało lub zo-
stało unieważnione, oraz jego wstępnych, zstępnych, rodzeń-
stwo i ich małżonków,

b) wstępnych i zstępnych oraz ich małżonków,

c) rodzeństwo oraz ich wstępnych, zstępnych i ich małżonków,

d) osobę pozostającą w stosunku przysposobienia i jej małżonka 
oraz ich wstępnych, zstępnych, rodzeństwo i ich małżonków, 

e) osobę pozostającą obecnie lub w przeszłości we wspólnym 
pożyciu oraz jej wstępnych, zstępnych, rodzeństwo i ich mał-
żonków,

f) osobę wspólnie zamieszkującą i gospodarującą oraz jej wstęp-
nych, zstępnych, rodzeństwo i ich małżonków,

g) osobę pozostającą obecnie lub w przeszłości w trwałej relacji 

uczuciowej lub fizycznej niezależnie od wspólnego zamieszki-
wania i gospodarowania,

h) małoletniego – wobec których jest stosowana przemoc domo-
wa;

3) osobie stosującej przemoc domową – należy przez to rozu-
mieć pełnoletniego, który dopuszcza się przemocy domowej 
wobec osób, o których mowa w pkt 2;

4) świadku przemocy domowej – należy przez to rozumieć oso-
bę, która posiada wiedzę na temat stosowania przemocy do-
mowej lub widziała akt przemocy domowej.

5. Przez osobę doznającą przemocy domowej należy także rozu-
mieć małoletniego będącego świadkiem przemocy domowej 
wobec osób, o których mowa w ust. 1 pkt 2.”.

Krzysztof Ołdziejewski, 

Przewodniczący Zespołu Interdyscyplinarnego 

ds. Przemocy Domowej 
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Z ŻYCIA PRZEDSZKOLI I SZKÓŁ 
STOWARZYSZENIA EDUKACYJNEGO TĘCZA

8 marca – Dzień Kobiet

„Raz do roku jest taki dzień, który przemija jak piękny sen. 
Wszystkie kobiety, panie i matki, w dniu tym dostają pachną-
ce kwiatki”.

Co roku z okazji tego sympatycznego marcowego święta w na-
szej szkole pojawiają się kwiaty, życzenia i drobne upominki dla 
małych i tych większych kobiet. W ten wyjątkowy dzień zostały 
one powitane kwiatami oraz drobnymi upominkami, a w klasach 
i na szkolnych korytarzach czuć wyjątkową atmosferę. Chłopcy 
zachowali się jak dżentelmeni. Swoim wychowawczyniom i kole-
żankom wręczyli kwiaty. Dziewczynki zostały obdarowane drob-
nymi upominkami. Oczywiście były też życzenia i tradycyjne „Sto 
lat” oraz występy recytatorskie, muzyczne i taneczne. 

Szkolny Dzień Kobiet przebiegł w miłej i radosnej atmosferze, 
a co najważniejsze – bardzo się podobał tym, do których był ad-
resowany, czyli paniom i dziewczynkom.

Joanna Tomczak

Program Domowych  
Detektywów 

Uczniowie klasy 4c uczestniczyli w Programie Domowych 
Detektywów, który jest szkolnym programem profilaktyki 
uniwersalnej zrealizowanym we współpracy z ich rodzicami 
w celu zapobiegania i opóźniania inicjacji alkoholowej. 

Program składał się z dwóch części: szkolnej oraz domowej, 
a uczniowie w trakcie jego trwania zdobywali wiedzę podczas 
zabawy. Taka forma sprawiła, że był on dla nich bardziej przy-
stępny. Praca w domu odbywała się przy pomocy zeszytów ko-
miksowych, w których zawarte są zabawne opowiadania, zadania 
dla dzieci i ich rodziców oraz porady. Wszystko to ma za zadanie 
modelować wśród uczniów pożądane zachowania i postawy. 
Z kolei szkolna część programu polegała na rozmowach na tema-
ty zawarte w zeszytach komiksowych oraz dzieleniu się doświad-
czeniami związanymi z pracą z rodzicami. 

Dzieci, które późno inicjują picie alkoholu, są znacznie mniej 
narażone na poważne problemy alkoholowe lub uzależnienie 
w przyszłości, dlatego warto jest zapobiegać problemom zanim 
one wystąpią. Niewątpliwą zaletą tego programu jest to, że an-
gażuje on również rodziców, przez co mają oni szansę rozwinąć 
swoje umiejętności wychowawcze i poszerzyć posiadaną wiedzę 
dotyczącą spożywania alkoholu. Zachęca on zarówno rodziców 
jak i dzieci do wspólnych rozmów na tematy związane z sięga-
niem przez młodzież po alkohol, a także do przemyślenia wła-
snych zachowań związanych z piciem alkoholu i przyjęcia wobec 
niego określonej postawy.

Program realizowany jest we współpracy z Gminnym Koordy-
natorem ds. Uzależnień w Gminie Skoki. 

Joanna Tomczak



Warkocze, sploty, plecionki

Dzień Kobiet stał się doskonałą okazją, by przeprowadzić 
zajęcia o zadbanych kobietach, a dokładnie o włosach i możli-
wościach, jakie dają dziś różnorodne produkty, by zmieniać co 
rusz swój wizerunek. 

W tajniki tej fryzjerskiej przygody wprowadziła nas Julia Yat-
suk, w której ręce włosy oddały już dziewczyny i kobiety w róż-
nym wieku, zamieniając nudne fryzury na kolorowe, odjazdowe 
warkocze i kitki! My także się dzisiaj tego uczyłyśmy! Zaczęłyśmy 
od podstaw, a więc od poznania produktów, ich pielęgnacji i za-
platania warkoczy syntetycznych oraz ich dekoracji. 

Owocny ranek – w dodatku w cudownej atmosferze! Dziękuje-
my Pani Julii za wspaniałe warsztaty! 

Joanna Tomczak

Wszystko dla naszego  
bezpieczeństwa

Edukacja i profilaktyka to jedno z zadań wykonywanych 
przez osoby mundurowe. Niecodzienne zajęcia odbyły się 5 
lutego w przedszkolu w Jabłkowie, ponieważ przybyły do nas 
niezwykłe osoby. 

Gościliśmy Komendantkę Posterunku Służby Ochrony Kolei 
w Gnieźnie Beatę Wierzbicką, która opowiedziała, jak bez-
piecznie przekraczać przejazdy kolejowo - drogowe. Dzieci miały 
możliwość zapoznania się ze znakami drogowymi informującymi 
o zbliżaniu się do przejazdów kolejowo - drogowych oraz odpo-
wiednim zachowaniu na terenach kolejowych i w pociągu. Naszy-
mi gośćmi byli również dzielnicowi Komisariatu Policji w Skokach: 

st. sierż. Monika Sawińska oraz mł. asp. Krzysztof Kędziora, 
którzy opowiedzieli małym słuchaczom o bezpiecznym zacho-
waniu na przejściu dla pieszych oraz o zasadach bezpieczeństwa 
w pobliżu ulic. Dla przedszkolaków rozmowa z gośćmi była dużą 
atrakcją, a dodatkowo po takich spotkaniach, dzieci są bardziej 
świadome, jak ważna jest policyjna służba i bezpieczeństwo. 

Serdecznie dziękujemy naszym gościom za przybycie i prelek-
cję oraz wspaniałe prezenty upamiętniające tę wizytę.

Magdalena Załęska

Wszyscy bawią się wspaniale, 
jak to u nas w karnawale.

Karnawał to czas balów i zabaw, także dla najmłodszych 
dzieci. Kolorowe stroje, bajeczny wystrój i skoczna muzyka, 
w takiej atmosferze bawiły się 31 stycznia przedszkolaki 
z Jabłkowa 

Tego dnia już od rana pojawiły się dzieci przebrane za boha-
terów znanych bajek. W sali przedszkolnej można było spotkać: 
księżniczki, wróżki, motylki, rybkę, piratów, strażaków, kowbo-
jów, Spider-Mana, piłkarzy - nie sposób zliczyć i wymienić tych 
wszystkich postaci. Rozpoznać dzieci było bardzo trudno, a każdy 
przedszkolak dumnie prezentował swoje bajeczne stroje. Kar-
nawałowy wystrój sali wprowadził w radosny nastrój, a wspólna 
zabawa przyniosła wiele radości naszym wychowankom. Dzieci 
świetnie bawiły się w rytm muzyki porywającej do tańca. 

Dziękujemy dzieciom i rodzicom za zaangażowanie w przygoto-
wanie pięknych, balowych strojów. Kolejny bal karnawałowy już 
za rok! 

Magdalena Załęska
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Oświata



Owy teatrzyk to japońska forma opowiadania zamknięta 
w drewnianej skrzynce. Pani bibliotekarka przeczytała bajkę 
„O zajączku, który nie chciał się dzielić”, a pięknymi ilustracjami 
przeniosła dzieci do świata dobra. Po wysłuchaniu bajki dzieci 
wykonały pracę plastyczną i oglądały efekty przez „magiczne” 
okulary. Owe spotkanie było pełne nowych wrażeń oraz zapro-
szeniem do świata książek. 

Magdalena Załęska

Śladami tajemnic dinozaurów

26 lutego przypada w kalendarzu Dzień Dinozaura. W szko-
le to nietypowe święto obchodzone jest z wielką przyjemno-
ścią, bo dzieci uwielbiają dinozaury.

„Dinozaury miały siłę
Jedne groźne, inne miłe.
Choć minęło milion lat,
Dobrze znam ich cały świat.
Pterodonka narysuję,
Dinozaura dzień świętuję.”

Stąd też w naszej szkole pomysł, żeby pierwszy dzień po feriach 
nie był trudny - zorganizowane zostały wydarzenia mające na 
celu przybliżenie historii dinozaurów.

Już od rana dzieci oglądały przyniesione przez siebie zabaw-
ki - dinozaury. A tuż po śniadaniu przeniosły się w ich niezwykły, 
prehistoryczny świat za sprawą przygotowanego na tę okazję fil-
mu edukacyjnego, dzięki któremu mogły zobaczyć, jak wyglądały 
i żyły dinozaury, jak się poruszały i jakie mogły wydawać dźwię-
ki. Dowiedziały się też, kim jest paleontolog i czym się zajmuje. 
Następnie uczestniczyły w szeregu dino-zabaw: poszukiwanie 
dino-skamielin w piasku, „podglądanie” - rozpoznawanie cieni, 
a także malowały dinozaury kredkami. Dzień Dinozaura prze-
niósł nas w odległy, fascynujący i wciąż tajemniczy świat i był dla 
dzieci dużą atrakcją.

Paulina Słomian
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Bo bez babci i dziadka 
ani rusz

21 i 22 stycznia to wyjątkowe daty w kalendarzu - święto 
wszystkich babć i dziadków.

Z okazji Dnia Babci i Dziadka 18 stycznia przedszkolaki z Jabł-
kowa przygotowały dla swoich ukochanych dziadków przedsta-
wienie w formie muzyczno - słownych wystąpień. Dzieci recyto-
wały wiersze przeplatane wzruszającym śpiewem, tańcem i grą 
na instrumentach. Oczywiście nie zabrakło też własnoręcznie 
zrobionych upominków, które wnuki wręczyły swoim ukochanym 
babciom i dziadkom.

Wszystkie przedszkolaki z Jabłkowa życzą im dużo radości, 
zdrowia i wszelkiej pomyślności na każdy dzień. 

Magdalena Załęska

Teatralne nauki
25 stycznia przedszkolaki z Jabłkowa gościły kierownika 

Biblioteki Pedagogicznej w Wągrowcu Karolę Glasner, która 
zaprezentowała dzieciom teatrzyk kamishibai. 



rebusów, gier planszowych czy muzyki. Nie można też pominąć 
faktu, że będziemy uczyć się również ortografii.

Praca z Łowcami Wyrazów:

- usprawnia koordynację wzrokowo-słuchową,
- poprawia sprawność manualną,
- stymuluje uwagę i koncentrację,
- rozwija zdolności wzrokowo-przestrzenne,
- rozwija słuch fonemowy.

Takie zajęcia to świetne uzupełnienie procesu edukacji naszych 
dzieci.

Paulina Słomian

Konkurs fotograficzny „Żywe 
obrazy”

Wychowanie patriotyczne i obywatelskie zawsze pełniło 
bardzo ważną rolę w polskim szkolnictwie. Kształtowanie po-
staw patriotycznych służy identyfikacji narodowej i kulturo-
wej. Przygotowuje do życia w społeczeństwie. 

Patriotyzm wyraża się w przywiązaniu do swej ojczyzny, ziemi 
rodzinnej, obyczajów oraz kultury narodowej, w szacunku dla lu-
dzi, którzy ją tworzyli. Już w grupie najmłodszych dzieci można 
budzić przywiązanie do ojczyzny oraz swego miasta. Kształtować 
uczucia, z których po latach zrodzić się powinien prawdziwy pa-
triotyzm. 

Można to czynić na wiele różnych sposobów. Jednym z tych 
sposobów było zorganizowanie w naszych szkołach konkursu 
fotograficznego „Żywe obrazy”. Zadaniem uczestników było wy-
konanie fotografii odtwarzającej postać dowolnego patrioty. Na-
leżało poprzez mimikę, ubiór, fryzurę czy dobór odpowiednich re-
kwizytów ukazać postać uwidocznioną na poszukanej fotografii. 

Cel konkursu miał charakter edukacyjny, jego zadaniem było 
zainteresowanie młodego pokolenia wartościami patriotycz-
nymi, upowszechnianie wiedzy z zakresu historii, historii sztu-
ki przez nowoczesną prezentację korespondującą z postępem 
technicznym, a także rozwijanie wyobraźni twórczej, zachęcanie 
do własnych poszukiwań. Jury konkursu było pod wrażeniem in-
wencji twórczej uczestników, doboru zdjęć, jakości przesłanych 
fotografii oraz włożonej pracy w dokładne otworzenie postaci. 
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Łowcy Wyrazów 

Nauczyciele Stowarzyszenia Edukacyjnego TĘCZA rozpo-
częli ferie zimowe od warsztatów, podczas których poznawali 
nowe narzędzie, angażujące wiele zmysłów, oparte na naucza-
niu polisensorycznym, które pomoże naszym uczniom w na-
uce czytania.

Pełni nowych inspiracji rozpoczęliśmy działania z nowymi po-
mocami. Podczas zajęć świetlicowych w kl. I-III realizowane są za-
jęcia w ramach innowacji pedagogicznej „Czytanie to wyzwanie?! 
Czytamy śpiewająco”. 

Zajęcia oparte są na zabawie z kostkami sylabowymi, które 
wspomagają efektywny przebieg procesu nauki czytania. Będzie-
my tu uczyć się sylab, układania wyrazów, a wszystko w ruchu, 
podczas zabawy. Na pewno zabawa z Łowcami Wyrazów spodo-
ba się dzieciom, gdyż zapewnia ona wykorzystanie różnych moż-
liwości: łamigłówek, wyzwań językowych, słownych potyczek, 

Oświata



Spotkanie z higienistką 
stomatologiczną

19 marca uczniowie klasy drugiej rozpoczęli od spotkania z 
higienistką stomatologiczną panią Justyną. Celem wizyty była 
pogadanka na temat higieny jamy ustnej i kształtowanie na-
wyków prozdrowotnych dzieci.

Uczniowie dowiedzieli się, że do mycia zębów trzeba używać 
prawidłowo dobranej szczoteczki i pasty do zębów. Pani Justyna 
zwróciła uwagę uczniom, jak dbać o zęby, żeby zmniejszyć ryzyko 
wystąpienia próchnicy. Przeprowadziła również instruktaż my-
cia zębów, a następnie, pod czujnym okiem naszego specjalisty, 
dzieci uczyły się na modelu szczęki, jak prawidłowo szczotkować 
zęby. Dzieci miały także możliwość obejrzeć inne przedmioty 
służące do utrzymania czystości zębów m.in. nitki dentystycz-
ne. Uatrakcyjnieniem zajęć był eksperyment, który dzieci będą 
obserwować przez dłuższy czas: zanurzenie mlecznego zęba 
w popularnym napoju coca-cola. Na zakończenie dzieci podzieliły 
produkty spożywcze na te, które służą naszym zębom oraz na te 
których koniecznie należy unikać, by zęby były zdrowe. Otrzyma-
ły również szczoteczki i pasty do zębów. 

Serdecznie dziękujemy pani Justynie za przeprowadzenie inte-
resujących zajęć i za cenne wskazówki, które mamy nadzieję dzie-
ci wykorzystają w praktyce myjąc zęby w domu rano i wieczorem. 

Joanna Tomczak
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W komisji konkursowej była większość nauczycieli naszych szkół. 
Wyłonić poszczególne miejsca było bardzo trudno, gdyż wszyst-
kie przesłane prace były bardzo ciekawe i precyzyjnie wykonane. 
Podjęto decyzję, że wszyscy uczniowie zasługują na wyróżnienie. 
Tym samym wszyscy są zwycięzcami.

Dziękujemy wszystkim uczestnikom, ich rodzicom i innym za-
angażowanym osobom za udział. Wierzymy, że udział w konkur-
sie przyniósł wszystkim jego uczestnikom wiele miłych wrażeń 
oraz ukształtował postawę nieustannej gotowości do poszerza-
nia wiedzy o ojczyźnie.

Anna Mazurek

Rywalizacja o zaszczytny  
tytuł!

6 marca 2024 roku w Rejowcu odbył się kolejny już Konkurs 
Wiedzy Ogólnej OMNIBUS. 

Do rywalizacji o tytuł Omnibusa stanęli najlepsi uczniowie 
z klas pierwszych, drugich i trzecich naszych szkół. Uczestnicy 
pisali test, odpowiadali na pytania i rozwiązywali zadania prak-
tyczne. Zmagania były pełne emocji, ale udało nam się wyłonić 
najlepszych uczniów w każdej kategorii wiekowej. 

Tytuł Omnibusa klas pierwszych zdobyła Amelia Kozieras - 
Jasnowska - Rejowiec. Tytuł Omnibusa klas drugich zdobyła 
Solomiia Yatsuk - Lechlin. Tytuł Omnibusa klas trzecich zdobył 
Stanisław Deminiak - Rejowiec

Wszystkim uczestnikom dziękujemy za udział w konkursie, 
a zwycięzcom gratulujemy zaszczytnego tytułu! 

Anna Mazurek



stworzyły unikatowe dzieła, które stały się pamiątką po spędzo-
nym z nami czasie. 

Starszyzna, dzięki Project by Maras oraz Pizzeria Italiana, mo-
gła również w zabawowy sposób zgłębić tajniki pracy stolarza 
oraz pizzermana. Rozrywkę wszechczasów jaką stanowią klocki 
lego zapewniło Bricks 4 Kidz. Nie zabrakło oczywiście seansu 
w BiblioMuzie Kino za Rogiem w Skokach. W pozostałe dni gru-
py gościły w stolicy wielkopolski, odkrywając tam m.in. początki 
państwa polskiego w Bramie Poznania. Młodsi mieli ponadto oka-
zję poznać tajemnice wypieku świętomarcińskich rogali oraz wy-
jątkowość poznańskiej gwary, wzięli również udział w tropikalnej 
przygodzie w Palmiarni. Starsi natomiast mogli spożytkować 
energię we Flyparku oraz rozwinąć naukową wyobraźnię w Po-
znańskim Parku Naukowo-Technologicznym. Dziękujemy Wam 
za zaufanie i miło spędzony wspólnie czas. Pora szykować letnie 
atrakcje.

Monika Sierschuła

fot. Anna Maciąg, Monika Sierschuła

Graj Muzyka 2024!
Skoccy artyści na najwyższym podium w XIX Powiatowym 

Konkursie Wokalistów GRAJ MUZYKA 2024.

Przed Państwem:

Oliwia Orchowicz, 1. miejsce w kategorii klas 1-3. Oliwka 
przepięknie zaśpiewała piosenkę pt. „Naprawdę chcę”. Niezwykle 
delikatny i zarazem dojrzały głos Oliwii zachwycił publiczność już 
niejeden raz. Dziewczynka wzrusza potęgą subtelności. W przy-
gotowanie utworów wkłada mnóstwo pracy. W twórczym działa-
niu pomagają jej: instruktorka, Małgorzata Wiśniewska oraz ro-
dzice. Dziękujemy Oliwko i gratulujemy Tobie. Zdobywaj kolejne 
uznania i nagrody. Śpiewaj, dla nas, Kochana. 

Józef Patelski, 1. miejsce w kategorii klas 4-6. Chłopiec jest 
niezmiernie utalentowanym śpiewakiem. Głos Józka ma nie-
codzienne brzmienie i skrada serca słuchaczy od pierwszego 
usłyszenia. Józio pobiera lekcje śpiewu w Bibliotece u Filipa 
Lewandowskiego, śpiewaka operowego. Józku, dziękujemy za 
możliwość słuchania Ciebie. Śpiewaj i rozwijaj karierę solisty. 
Pragniemy Ciebie słuchać. Do występu Józio przygotowywał się 
z nauczycielką Aleksandrą Urbańską. 

Gabriela Kmieć, wyróżnienie w kategorii klas 4-6. Tylko aler-
gia mogła spowodować, że głos Gabrysi lekko zadrżał. Dziew-
czynkę znamy jako uczestniczkę wielu festiwali i konkursów oraz 
prezentacji scenicznych. Gabrysiu, Twój głos jest mocny i piękny, 
solidny i wykształcony. Gabriela uczy się obecnie w Bibliotece 
u wokalistki i instruktorki Marty Jastrząbek-Maćkiewicz. Do 
prezentacji przygotowała Gabrielę nauczycielka Aleksandra 
Urbańska. Gabi, zdobywaj kolejne trofea. Nie przestawaj śpiewać. 
Młodzi Skoccy Artyści, jesteście wspaniali.

Elżbieta Skrzypczak

BiblioFerie 2024
Nieśnieżne, ale za to aktywne, kreatywne, a nawet tropikal-

ne - takie właśnie były półkolonie spędzone ze skocką biblio-
teką. W zorganizowanym przez nas wypoczynku udział wzię-
ły trzy grupy BiblioMaluchów i BiblioStarszaków. 

Różnorodność atrakcji 
zadowoliła młodych użyt-
kowników, którzy już teraz 
zadeklarowali chęć udziału 
w letnich zajęciach. A cóż 
takiego robili? Działali na-
ukowo, artystycznie, zaba-
wowo i sportowo! Bibliote-
ka zamieniła się w miejsce 
rękodzielniczej twórczości 
- za sprawą Magdy Pawelec 
i Ani Wieczorek dzieci 
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Biblioteka Publiczna Miasta i Gminy Skoki



Miau dobry!!!
Ach, cóż to był za cudowny Dzień Kota w BiblioMuzie! Całe 

popołudnie wypełnione kocimi filmami. 

Poznaliśmy „Filonka Bezogon-
ka”. Odkryliśmy „Sekretny świat 
kotów” (kto tęskni za Miaudo-
cją?). Dowiedzieliśmy się też „Jak 
zostać kotem”. A zamiast biletu? 
Coś dla mruczków…

BiblioPaka wypełniła się po 
brzegi - smakołykami, akcesoria-
mi i przede wszystkim ogromem 
miłości! Przynieśliście tyyyle do-
bra, że z jednej paki zrobi się ich 
kilka.

Karmy, żwirki, drapaki, zabawki 
(nawet własnoręcznie zrobione 
specjalnie na tę okazję!), smako-
łyki, kuwety, legowiska... poniosła 
Was wyobraźnia.

A na deser? Filmowo, zabawnie, nieco teatralnie „Porwać się na 
życie” z Agatą Kuleszą i Andrzejem Mastalerzem w rolach głów-
nych. Chociaż nasze serca skradła także Iza Kuna i jej ciasto. Kto 
oglądał, zrozumie…

Bardzo dziękujemy pani Marii za inspirujące i smakowite spo-
tkanie. Na pewno nie ostatnie! 

Moc serdeczności dla wszystkich widzów. Udowodniliśmy, że 
teatr na kinowym ekranie ma sens. Zwłaszcza jeśli jest tak blisko... 
W Kinie za Rogiem.

Bogusia Szewczyk
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Hokeista w bibliotece

Czy znacie grę sportową na lodowisku, polegającą na wbi-
janiu krążka do bramki przeciwnika? Brawo! Tak, to hokej. 
Spotkanie z hokeistą wśród książek należy z pewnością do 
rzadkości. 

Dla Sylwii Popadowskiej, dzięki której w skockiej bibliotece 
gościli już: motocykliści, rolnicy, pszczelarze i leśnicy nie ma za-
proszeń niemożliwych do zrealizowania. Cykl spotkań pn.: „Dzie-
cięce rozmowy o książce i filmie” otwiera się bowiem na dzieci, 
spragnione nieoczekiwanych gości.

Przybył więc i hokeista, Mateusz Szopiński. Opowiedział słu-
chaczom o swojej pasji i jej zasadach, zaprezentował poszczegól-
ne elementy ubioru: kask z kratą, spodnie, getry, łyżwy oraz kij do 
hokeja. 

Dzieci obejrzały w kinie zimowe przygody Bolka i Lolka oraz 
zaczytały się w nowościach literackich. To był dobrze spędzony 
czas. 

Ważna sprawa. Zanim rozpoczniecie przygodę z hokejem, na-
uczcie się dobrze jeździć na łyżwach. Następnie zgłosimy panu 
Mateuszowi, do wspólnych rozgrywek, drużynę „BiblioHoke-
istów”.

Elżbieta Skrzypczak

Powrót KinoKawiarni

Pierwsze w 2024 roku spotkanie w ramach KinoKawiarni! 
Luty kojarzy się z Walentynkami oraz miłością. A ukochać sie-
bie można na wiele sposobów.

 Podobno droga do serca wiedzie przez żołądek, zatem można 
zadbać o siebie także poprzez zdrowe odżywianie. Gdyby tylko 
wiedział o tym Tadek Paprota... Może nie musiałby porywać Ka-
roliny…

O żołądkach, sercach, smakołykach i pysznych pomysłach na 
zdrowie opowiadała wczoraj w skockiej książnicy dietetyk Maria 
Meller. Cudowne spotkanie pełne zaskakujących informacji, pro-
stych przepisów oraz wybornych smaków (ach, te ciasteczka).

https://www.facebook.com/profile.php?id=61556218021409&__cft__%5b0%5d=AZWPslYdR3ppNPp8uWz7rfiaHzb0ZILGVApHIMTajotPSDPvsIMYccxb-1yWPZFmNOtoIYlF7RNcF1V2WEugKjpsIghIrhSUdoutlSiLyepf7Iq_FagO-YsgvHk282MTY41ZIVJiVzWP6IWACXrUolNZSahIlwbTylkAw3AmnN2T18MqMNFFG0fFuKbAotmJEis&__tn__=-%5dK-R
https://www.facebook.com/profile.php?id=61556218021409&__cft__%5b0%5d=AZWPslYdR3ppNPp8uWz7rfiaHzb0ZILGVApHIMTajotPSDPvsIMYccxb-1yWPZFmNOtoIYlF7RNcF1V2WEugKjpsIghIrhSUdoutlSiLyepf7Iq_FagO-YsgvHk282MTY41ZIVJiVzWP6IWACXrUolNZSahIlwbTylkAw3AmnN2T18MqMNFFG0fFuKbAotmJEis&__tn__=-%5dK-R


Na potrzeby najnowszej adaptacji powieści Reymonta artystka 
stworzyła 1 500 obrazów w ciągu dwóch lat. Podczas odwiedzin 
w skockiej książnicy malarka opowiadała o źródłach inspiracji, 
zauroczeniu sztuką młodopolską oraz tajnikach pracy anima-
tora. „Lubię wyzwania” – zdradziła podczas rozmowy pani Ania 
– „Koncepcja animacji malarskiej od początku mnie zachwyciła. 
To, że ktoś wpadł na pomysł, żeby obrazy wprawiać w ruch, żeby je 
ożywić wydała mi się na tyle niesamowita, że postanowiłam spró-
bować swoich sił. Chociaż nie miałam żadnego doświadczenia 
i nigdy nie przypuszczałam, że mogłabym pracować przy filmie”. 

Jak ważne dla twórcy są związki z naturą mogli przekonać się 
wszyscy, którzy wzięli udział w mini wystawie prac. Na krótką 
chwilę hol BiblioMuzy zamienił się w galerię sztuki wypełniając 
się malarstwem, także przestrzennym, stworzonym przy użyciu 
naturalnych materiałów takich jak kora drzewna czy barwione 
włókno lniane. Zapewnia to spektakularny efekt. 

Bardzo dziękujemy pani Ani za wspólny czas, za podzielenie się 
swoją pasją i niesamowitą energią. Dziękujemy także wszystkim, 
którzy byli z nami podczas tego pięknego wydarzenia. 

Spotkanie połączone było ze specjalnym pokazem filmu „Chło-
pi”.

Bogusia Szewczyk

26

Zapewniamy, że wszystkie zgromadzone dary już wkrótce tra-
fią w odpowiednie ręce... to znaczy łapki. Te najbardziej potrze-
bujące! 

Wspaniale było widzieć Wasze uśmiechy! Rozmawiać z Wami. 
Wymieniać się opowieściami o zwierzętach i pomaganiu! Podzi-
wiać przebrania i maskotki - nie tylko kocie, pomagał nawet pie-
sek Łatek. Jesteście najlepsi! 

Bardzo dziękujemy za moc pozytywnej energii! Udowodnili-
śmy, że kino naprawdę zbliża ludzi. Zwłaszcza to najbliższe, tuż 
„za rogiem”. 

Do następnego! 

Bogusia Szewczyk

Dzień Kobiet jak malowany

8 marca był dla mieszkańców Skoków okazją do spotka-
nia z niesamowitą artystyczną duszą. Kobieca wrażliwość 
połączona z wyjątkowym talentem, pasją, ogromem pracy 
i uśmiechem, który rozświetla wszystko wokół. Taka właśnie 
jest Anna Kluza - pochodząca z Wielkopolski artystka, która 
w skockiej Bibliotece opowiadała o związkach malarstwa i fil-
mu. 

Absolwentka gdańskiej Akademii Sztuk Pięknych swoją twór-
czą drogę rozpoczęła klasycznie – od rzeźby i malarstwa. Jednak 
pasja eksperymentowania i nieustające poszukiwanie nowych 
dróg artystycznej ekspresji zaprowadziły panią Annę w zupełnie 
inne miejsce. Wspólnie z ekipą BreakThru Films opracowała prze-
łomową technikę animacji malarskiej, która pozwala przekształ-
cić film aktorski w prawdziwe dzieło sztuki. W pachnącym goź-
dzikami studiu powstał najpierw przełomowy, nominowany do 
Oscara „Twój Vincent”, a później „Chłopi” – dwa wyjątkowe pro-
jekty, które zachwyciły zarówno krytyków, jak i widzów. 

Biblioteka Publiczna Miasta i Gminy Skoki
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Sentymentalna podróż z Anną

Koncertowy Dzień Kobiet w Skokach jest już pełnoletni, w pełni dojrzały i świadomy 
oczekiwań publiczności. 

Osiemnastu wspaniałych wykonawców, ponad 8 tysięcy tulipanów i niewiele mniej 
czekoladek wręczonych paniom, to kulturalno - słodki bilans skockiej muzycznej tradycji. 
Przywołajmy we wspomnieniach między innymi: Grupę Mocarta, Waldemara Malickiego, 
Czerwone Gitary, RZAWP, Jacka Wójcickiego, Krzysztofa Krawczyka, Irenę Jarocką, 
Krzysia Respondka, PECTUS i Klimakterium. Artystyczną wisienką na jubileuszowym tor-
cie została Anna Wyszkoni.

Wokalistka zabrała widzów do krainy cegieł i łez. Przypomniała swoje największe prze-
boje i zaczarowała nowymi aranżacjami. Zaznajomiła z zasadami radzenia sobie z nastolet-
nią córką oraz oczekiwaniami wobec dorosłego syna. Tanecznym krokiem przemieszczała 
się wśród fanów, zachęcając raz po raz do wspólnego z nią zaśpiewania. Drobna istota o sile 
głosu niewspółmiernym do delikatnej postaci. 

Niezwykle zaangażowana i wrażliwa Anna Wyszkoni udowodniła jak bardzo oddała się 
pasji tworzenia i doskonalenia indywidualnej szykowności. Wspomniana podróż była jak 
życie, raz szczęśliwe, radosne, innym razem pełne gorzkich doświadczeń. Zawsze jednak 
warta przeżycia. 

Drogie Panie, niechaj minione muzyczne wydarzenie da Wam siłę do korzystania z pełni 
istnienia. Biegnijcie przed siebie radosne i szczęśliwe, trzymajcie za rękę kogoś bliskiego, 
z cegieł i łez budując mosty. Niech Wasz świat da Wam pięknie żyć z tą panią i tamtym pa-
nem. Dziękujemy za wspólne przeżywanie sentymentalnej przygody i do zobaczenia. 

Elżbieta Skrzypczak

.W tekście wykorzystano fragmenty tekstów piosenek Anny Wyszkoni. Autor zdjęć: Kacper Reszelski.



Kilka dni w stolicy minęło bardzo szybko. Zaczęliśmy jazdą na 
łyżwach w Centrum Sportu Wilanów. Odwiedziliśmy Magiczny 
Botaniczny, Centrum Pieniądza w NBP, dumnie kroczyliśmy Kra-
kowskim Przedmieściem. Bawiliśmy się znakomicie w Centrum 
Nauki Kopernik, doświadczając wiedzy w Planetarium. Tutaj po-
czuliśmy się prawdziwymi strażnikami Ziemi. Zwiedziliśmy Sta-
dion Narodowy, a w Strefie Kibica jedliśmy posiłek, rozmawiając 
o piłce. 

Zachęcamy do podróżowania. 

Elżbieta Skrzypczak
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Jak kolonie to tylko 
…w Warszawie

Zimową porą warto odwiedzać stolicę. Dlaczego? Łatwiej-
szy dostęp do odwiedzanych zabytków, mniej turystów, sporo 
zimowych atrakcji.

Biblioteka Publiczna zorganizowała po raz kolejny kolonie  
w największym polskim mieście. Chętnych do skorzystania z tej 
formy wypoczynku nie brakowało. - Podobała nam się różnorod-
ność w programie, od aktywnej po muzealną. To było to! Zgodnie 
przyznali uczestnicy w wieku od 9 do 16 roku życia. - Świetnie 
się czułem w towarzystwie starszych kolegów, pomagali mi w co-
dziennych czynnościach - podsumował Wojtek. 

Biblioteka Publiczna Miasta i Gminy Skoki
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Skockie morsowanie 

Może nie w wymarzony przerębel, ale na pewno w okno pogodowe wbili się uczestnicy 1. Skockiego Zlotu Morsów. Miało to miej-
sce w niedzielę 18 lutego.

Ponad 200 amatorów zimnej kąpieli zebrało się na plaży jeziora Włókna w Potrzanowie. Oprócz licznej reprezentacji naszych mieszkań-
ców, członków i sympatyków MORSY SKOKI odwiedzili nas amatorzy zimnych kąpieli z bliższych i dalszych zakątków kraju.

Z uwagi na to, że była to pierwsza edycja i od początku cieszyła się dużym zainteresowaniem organizatorzy postanowili zamknąć zapisy 
przy liczbie 200 uczestników. Teraz wiemy, że jesteśmy gotowi na większą liczbę morsów, ale to za rok!

Zlot poprowadził Filip Kujawa, który razem z Karoliną Stefaniak w imieniu burmistrza Tadeusza Kłosa otworzyli zlot. Korowód barw-
nych morsów przeszedł serpentynami zbocza na plażę.

Każdy mors wie, że przed wejściem do wody potrzebna jest choć minimalna rozgrzewka. W rytm muzyki poprowadziła ją znana w Skokach 
joginka Kamila Wojtkowiak.

Jeszcze tylko pamiątkowe zdjęcie i nareszcie do wody. Nad bezpieczeństwem zażywających ożywczej kąpieli czuwali ratownicy WOPR 
z Rogoźna.

Po wyjściu na brzeg można było wejść do sauny suchej. Po kąpieli morsy skorzystały z bogatej oferty kulinarnej: kiełbasy z grilla i wędkar-
skiej grochówki. Przy kawie i herbacie zajadano się upieczonymi przez morsy plackami. Druhowie z OSP Skoki przygotowali pokaz pierwszej 
pomocy. Kto chciał mógł skorzystać z ich fachowej wiedzy.

Radosne twarze, pełne uśmiechu, złapał na swych zdjęciach nasz zaprzyjaźniony fotograf Tomek Szwajkowski. Już dziś możemy zaprosić 
na 2. Skocki Zlot Morsów – 16 lutego 2025 roku. Choć oficjalnie organizatorem zlotu morsów był skocki samorząd, to przy jego organizacji 
społecznie pomagał cały sztab ludzi dobrej woli.

Dziękujemy za pomoc:

•	 MORSOM SKOKI na czele z Aldoną i Dominikiem Sierszchułami i Dawidem Bartkowiakiem.

•	 Sport Team Skoki pod przewodnictwem Filipa Kujawy.

•	  Marcinowi Reszelskiemu za kiełbasę z grilla.

•	 Kołu Wędkarskiemu w Skokach za grochówkę – Karolowi Neumannowi i Waldemarowi Bratce oraz Miłoszowi.

•	 Szymonowi Ziętkowi.

•	 Kotwicy Rogoźno.

•	 WOPR Rogoźno.

•	 firmie Sęk-Trans Rafał Sękowski.

•	 ZHP Skoki.

•	 Suknie Ślubne Kamila Wojtkowiak.

•	 Druhom z OSP w Skokach za pokaz pierwszej pomocy.

•	 oraz wszystkim osobom zaangażowanym w organizację i obsługę zlotu.

Karolina Stefaniak 
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szek, Joanna Tomczak, Julia Cabańska, Anna Liberska, Ma-
rianna Abramowicz, Karina Kujawa, Ewa Szaranek.

Zajmując pierwsze miejsce dziewczęta zapewniły sobie awans 
do rozgrywek rejonowych.

Współzawodnictwu towarzyszyły ogromne emocje, nie tylko 
zawodniczkom, ale również kibicom. Wspaniała atmosfera, gło-
śny doping z trybun, przygotowany transparent - z całą pewno-
ścią pomogły dziewczętom w odniesieniu sukcesu. Dziękujemy! 

Należy podkreślić, że organizacja turniejów w dwóch katego-
riach wiekowych jednocześnie wymaga zaangażowania wielu 
osób. Dziękuję wszystkim, którzy przyczynili się do sprawnego 
przeprowadzenia zawodów.

Hanna Węglewska – opiekunka drużyn

Amelia i Dawid zwyciężyli  
w Wągrowcu 

24 lutego w MDK w Wągrowcu odbył się turniej warcabowy 
„Zimowe Ferie”, w którym startowało 21 zawodników, w tym 
dziewięcioro z gminy Skoki. 

W klasyfikacji kobiet zwyciężyła Amelia Załęska, druga była 
Magdalena Załęska, trzecia Katarzyna Laube. W kategorii ju-
niorów do lat 18 zwyciężył Dawid Laube, trzecie miejsce zajął 
Mikołaj Załęski. W kategorii juniorów do lat 12 trzecie miejsce 
zajął Kamil Laube. W kategorii seniorów czwarty był Leszek Szy-
mański, piąty Damian Borkowski, ósmy Mirosław Piechocki.

Amelia w elicie Europy

Amelia Borowczyk ze Skoków wzięła udział w międzynaro-
dowym turnieju karate w słowackiej Bratysławie.

W kategorii kumite U14 + 52kg Amelia Borowczyk znalazła się 
w gronie 60 zawodniczek najlepszych w Europie! 

Do pełnego sukcesu zabrakło niewiele. W pojedynku z Niną 
Jelenką ze Słowenii wynik brzmiał 0-0. Wskazaniem sędziów nie-
stety wygrała zawodniczka ze Słowenii 3:2. 

My też odnosimy sukcesy

Rywalizację w tegorocznych Mistrzostwach Powiatu Wą-
growieckiego w Piłce Siatkowej rozpoczęli chłopcy w kate-
gorii Igrzysk Młodzieży Szkolnej (rocznik 2009-2010). Turniej 
rozegrany został w poniedziałek 4 marca w Zespole Szkół Po-
wszechnych w Damasławku. 

Reprezentacja w składzie: Michał Szawuła, Tomasz Sosnow-
ski, Stanisław Korczyk, Mikołaj Czepek, Piotr Kucharski, Ję-
drzej Wiczyński, Jan Kida, Adam Nowaczkiewicz, Maciej Paw-
lak, Jakub Szymkowiak - zajęła III miejsce.

W czwartek 7 marca Mistrzostwa Powiatu w Piłce Siatkowej 
Dziewcząt rozegrane zostały w naszej hali. W kategorii Igrzysk 
Młodzieży Szkolnej (rocznik 2009-2010) nasza reprezentacja 
wywalczyła II miejsce. Skład zespołu: Sofia Sanduliak, Nata-
lia Dziurka, Zuzanna Olejniczak, Zuzanna Kaszewska, Ame-
lia Borowczyk, Roksana Angielska, Olga Czarnecka, Ewelina 
Dokuczał, Zofia Kowalewska, Gabriela Kowalewska, Zuzanna 
Staruch.

W kategorii Igrzysk Dzieci (rocznik 2006-2008) I miejsce w Mi-
strzostwach Powiatu Wągrowieckiego w Piłce Siatkowej zdobyły 
dziewczęta z naszej szkoły. Mistrzyniami Powiatu zostały: Hanna 
Chudzik, Zuzanna Frąckowiak, Zuzanna Jeske, Martyna Pau-
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piąty był Dawid Laube, dziewiąty Klaudiusz Balcer, dwunasty 
Kamil Laube. 

Jednocześnie w Wągrowcu odbywała się Wielkopolska Sparta-
kiada LZS, w której w konkursie wiedzy zdobył złoty medal Miro-
sław Piechocki. 

Turniej piłki siatkowej w ramach wojewódzkiej spartakiady 
odbył się w Szkole Podstawowej w Skokach. Siatkarze z powiatu 
wągrowieckiego zdobyli złote medale, tym samym broniąc tytułu 
z zeszłego roku. (red)

Walka była bardzo wyrównana, a turniej stał na bardzo wyso-
kim poziomie sportowym. Najważniejszy był udział oraz zebrane 
cenne doświadczenie. Trenerem Amelii jest sensei Marcin Matu-
szak, który wraz innymi prowadzi zajęcia w Skokach. Gratulujemy 
i życzymy sukcesów na tatami. (red)

Srebrny medal drużyny  
ze Skoków

10 marca w Zespole Szkół nr 1 w Wągrowcu odbył się Po-
wiatowy Turniej Szachowy „Złota Wieża”. W turnieju złote 
medale zdobyła drużyna Miasta Wągrowiec, srebrne Gmina 
Skoki, brązowe Gmina Wapno. 

W klasyfikacji seniorów zwyciężył Leszek Szymański, szósty 
był Mirosław Piechocki. W klasyfikacji kobiet trzecia była Ana-
stazja Balcer, piąta Katarzyna Laube. W klasyfikacji juniorów 



Pomagaliśmy, ratowaliśmy, 
uczyliśmy

Drugi miesiąc roku zamknął się na jedenastu wyjazdach 
alarmowych. Związane one były z czterema pożarami, pięcio-
ma miejscowymi zagrożeniami i dwoma niepotwierdzonymi 
zgłoszeniami.

Jeden z wyjazdów odbył się w nocy w pierwszy weekend mie-
siąca. Straż została zadysponowana do otwarcia mieszkania 
w Szczodrochowie. Po dojeździe okazało się, że w budynku 
mieszkalnym znajduje się mężczyzna. Leżał na podłodze z popa-
rzonymi kończynami dolnymi. Drzwi zakluczone od wewnątrz, 
brak możliwości otwarcia kluczem od zewnątrz. Podjęto decyzję 
o użyciu wyważarki do drzwi. Po wejściu do mieszkania udzielono 
pomocy mężczyźnie, a następnie przekazano go przybyłemu na 
miejsce Zespołowi Ratownictwa Medycznego.

Do innego zdarzenia strażacy zostali zadysponowani 15 lutego. 
W zgłoszeniu zawarta była informacja o pożarze samochodu przy 
ul. Wągrowieckiej w Skokach. Po dojeździe ustalono, że doszło 
do zdarzenia drogowego z udziałem czterech pojazdów osobo-
wych. Rozbite samochody znajdowały się częściowo i na jezdni, 
i na parkingu. Podczas zdarzenia dwa z tych pojazdów były w ru-
chu, a dwa zaparkowane uczestniczyły w tym zdarzeniu tylko dla-
tego, że dostały „rykoszetem”. Strażacy udzielili pomocy dwóm 
osobom poszkodowanym, a następnie przekazali je przybyłemu 
na miejsce ZRM.

W trakcie lutowych zdarzeń doszło do dwóch pożarów sadzy 
– jeden miał miejsce w Skokach przy ul. Polnej, drugi w Potrza-
nowie przy ul. Kolonia. Strażacy podejmując działania związane 
z pożarami kominów weryfikują także możliwą obecność tlenku 
węgla w budynkach mieszkalnych. Na szczęście w tych zdarze-
niach zagrożenia nie potwierdzono.

W innym zdarzeniu, w Pawłowie Skockim, doszło do zagoto-
wania się wody w instalacji c.o. Strażacy będąc na miejscu nie 
potwierdzili zagrożenia o innym charakterze. Sprawdzili po-
mieszczenia mieszkania pod kątem obecności tlenku węgla i zwe-
ryfikowali drożność przewodu kominowego.

Na DW196 pomiędzy Skokami a Sławą Wielkopolską doszło do 
zderzenia dwóch pojazdów osobowych. Jak się później okazało 
nieuwaga jednego z kierujących spowodowała kolizję, który nie 
ustąpił pierwszeństwa przejazdu. Dwóm kierującym pojazdami 
nie była potrzebna pomoc medyczna.
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Wśród strażaków

Pozostałe zdarzenia, w których udział brali skoccy druhowie, 
to plama oleju na jezdni w Skokach przy ul. Mickiewicza i ul. Sien-
kiewicza oraz ugaszenie ogniska pozostawionego bez nadzoru 
w Skokach przy ul. Antoniewskiej.

W jedną z lutowych niedziel druhowie z OSP w Skokach przy-
byli na organizowany w Potrzanowie nad jeziorem Włókna zlot 
morsów. Uczestnicy mogli zapoznać się ze sprzętem, którym dys-
ponują strażacy. Mogli także poznać praktyczny wymiar udziela-
nia pierwszej pomocy przedmedycznej. Strażacy służyli pomocą. 
Zainteresowanych nie brakowało.

W kolejną niedzielę druhowie przybyli pod halę widowiskowo-
-sportową w Skokach, gdzie zorganizowany został festyn, który 
miał pomóc w zbiórce na leczenie chorego chłopca. Tam także 
został zaprezentowany sprzęt, jaki wykorzystują w codziennych 
działaniach strażacy.

Dh Dariusz Jahnz
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Seniorzy, zdrowie

Mamy to!

Gmina Skoki przystąpiła do realizacji programu polityki 
zdrowotnej pn. „Profilaktyka i wczesne wykrywanie osteopo-
rozy dla mieszkańców Gminy Skoki na lata 2023-2025”. 

W związku z przedłużającą się procedurą oceny wniosków, 
po rocznym ubieganiu się o środki z Ministerstwa Zdrowia, dziś 
podpisano umowę z realizatorem zadania, którym będzie firma 
Osteodens Grzegorz Pozorski. Firma została wyłoniona w otwar-
tym konkursie ofert. Gmina Skoki uzyskała łącznie 252 000,00 zł 
dofinansowania, co stanowi 80 proc. całkowitych kosztów reali-
zacji programu. Pozostałe środki zostaną poniesione przez re-
alizatora programu wybranego w postępowaniu konkursowym. 
Realizator wycenił zadania na kwotę 242 500,00 zł. 

W ramach programu odbędą 
się szkolenia dla pracowników 
placówek medycznych, które 
zwiększą ich wiedzę o osteopo-
rozie – zarówno profilaktyce, 
jak też leczeniu. Działania in-
formacyjne prowadzone będą 
wśród dorosłych mieszkańców 
Gminy Skoki, w wieku 50+. 
Z kolei kobiety w wieku 65+ 
oraz między czterdziestym a 
sześćdziesiątym czwartym ro-
kiem życia, które są w grupie 
ryzyka złamania kości spowo-
dowanego osteoporozą, będą 
mogły skorzystać z badania ry-
zyka poważnego złamania osteoporotycznego. 

Kwalifikacji do tego etapu i dalszych badań będzie dokonywał 
personel medyczny biorący udział w programie. Na koniec każ-
da z pań zostanie skierowana na wizytę do lekarza, który oceni 
wyniki badań i jeśli będą one wskazywały na to, że u pacjentki 
wykryto osteoporozę, to otrzyma ona zalecenie do dalszego le-
czenia już w ramach świadczeń gwarantowanych z NFZ.

Już dziś można zapisać się do udziału w programie, szczegóły 
na plakacie. Zapraszamy!



Tryskający humorem małżonkowie opowiadali o atmosferze 
panującej wtedy zarówno w pracy, jak i w rodzinie. Pan Jan wspo-
minał moment, kiedy zawierali ślub cywilny, a nie było przecież 
wtedy tylu samochodów: - Trzeba było zdążyć na „banę” (pociąg) 
do Mieściska i potem na powrotny do Skoków.

Jego rodzina mieszka w Skokach od wielu lat. Ojciec pana Jana 
pracował tu jako zawiadowca odcinka kolejowego i otrzymał 
mieszkanie służbowe przy obecnej ul. Ciastowicza, gdzie małżon-
kowie mieszkają do tej pory. Z czasem dom został kupiony przez 
rodzinę Cibailów.

Małżonkowie doczekali się dwóch córek i dwóch synów, sied-
mioro wnucząt i czworo prawnucząt. Pan Jan pochodzi z wie-
lodzietnej rodziny, a on i jego czterech braci służyło w wojsku. 
– Patriotyzm mieliśmy i mamy w sercu, a nie na afiszach – mówi 
refleksyjnie. Jego ojciec był powstańcem wielkopolskim i uczest-
nikiem wojny polsko-bolszewickiej. 

Pan Jan, jako syn powstańca, działa czynnie w skockim kole 
Towarzystwa Pamięci Powstania Wielkopolskiego. Przez wiele 
lat uczestniczył w poczcie sztandarowym Towarzystwa podczas 
ważnych uroczystości. Teraz jego rolę przejął syn i wnukowie.

Spotkanie zakończyło się wzajemnymi życzeniami zdrowia 
i pomyślności!

Franciszek Szklennik

Zdrowy kręgosłup

Osoby z terenu gminy Skoki bardzo aktywnie uczestniczą 
w zajęciach „Zdrowy kręgosłup”, organizowanych w ramach 
11. edycji projektu „W zdrowym ciele zdrowy duch”. 
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Diamentowe małżeństwo  
z poczuciem humoru

Krystyna i Jan Cibailowie zawarli związek małżeński 4 mar-
ca 1964 roku. W tym właśnie dniu stawili się przed kierow-
nikiem Urzędu Stanu Cywilnego w Mieścisku. Sakramentalne 
„tak” przed ołtarzem wypowiedzieli prawie miesiąc później 
w wielkanocny poniedziałek.

Z okazji „diamentowych godów” małżonków odwiedził bur-
mistrz Tadeusz Kłos w towarzystwie Joanny Wolickiej – Przy-
warty, kierownika Urzędu Stanu Cywilnego w Skokach oraz Ka-
roliny Stefaniak, inspektora ds. promocji w UMiG oraz autora 
tekstu. Jubilatom towarzyszyła synowa Katarzyna. Małżonkowie 
otrzymali z rąk burmistrza bukiet kwiatów oraz jubileuszowe po-
darunki. Przy herbacie, kawie i pysznych domowych wypiekach 
trwała ożywiona i przepełniona humorem rozmowa ze wspo-
minkami sprzed lat. Przysłuchując się rozmowom doszedłem do 
wniosku, że historia ich życia byłaby frapującą lekturą. 

Pani Krystyna mieszkała w Mieścisku i pracowała w szwal-
ni. Swojego przyszłego męża poznała… na dworcu kolejowym. 
Pan Jan był wtedy żołnierzem. Był na przepustce i wybrał się na 
dworzec do czynnego wtedy bufetu. Pani Krystyna czekała tam 
na pociąg czynnej wtedy linii kolejowej Skoki – Mieścisko. I – jak 
mówi z uśmiechem pan Jan – „tak mnie zauroczyła, że trwa to do 
dziś”. Po odbyciu służby wojskowej pan Jan pracował w „Wiepo-
famie”, a później skierowany został do pracy przy budowie ośrod-
ka ZNTK w Rościnnie.
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Proponowane zajęcia cieszą się dużym zainteresowaniem 
i obejmują ćwiczenia rozluźniające, stabilizujące, wzmacniają-
ce, równoważne i rozciągające poszczególne grupy mięśniowe. 
W zajęciach zawarta jest nauka prawidłowego oddychania 
i utrzymania odpowiedniej postawy ciała. 

Projekt kolejny rok realizuje Stowarzyszenie Edukacyjne TĘ-
CZA, a zadanie zostało powierzone przez Gminę Skoki w otwar-
tym konkursie ofert. Wysokość środków finansowych przeka-
zanych przez Gminę Skoki na zadanie z zakresu Działalności 
wspomagającej rozwój wspólnot i społeczności lokalnych oraz dzia-
łalności na rzecz osób w wieku emerytalnym to kwota 50 tys. zł.

Joanna Tomczak

Emeryckie „ostatki”
Spełniły się marzenia uczestników niedawnego, emeryckie-

go sylwestra o zorganizowaniu kolejnej tanecznej imprezy. 

Ziściło się to w sobotę, 10 lutego w sali lustrzanej przy ul. 
Ciastowicza 11, gdzie balowali członkowie Skockiego Oddziału 
Emerytów Rencistów i Inwalidów.

Wspaniała atmosfera i swojski klimat sprawiły, że jak zawsze 
wszyscy bawili się doskonale. Muzykę tego wieczoru serwował 
Jakub Szymczak, a nad wszystkim organizacyjnie czuwała piszą-
ca te słowa Barbara Rochowiak.

Rozchodząc się do domu seniorzy planowali już kolejne potań-
cówki.

Współuzależnienie.  
Dorosłe Dzieci Alkoholików. 

Role przyjmowane przez dzieci wychowujące się w rodzinie 
z chorobą alkoholową. Te trudne tematy były poruszane 2-go 
lutego podczas warsztatów dla młodzieży zorganizowanych 
przez gminnego koordynatora ds. uzależnień.

Wzięło w nich udział 21 osób, które z prezentacji psychologa 
Jolanty Korczowskiej – Jankowiak dowiedziały, że współuzależ-
nienie jest to zjawisko obserwowane w rodzinie, w której wy-
stępuje problem alkoholowy. Choroba alkoholowa determinuje 
życie całej rodziny a picie jednej osoby nie pozostaje obojętne 
dla pozostałych jej członków, wpływa na całokształt ich proce-
sów myślowych, emocje, relacje z osobą uzależnioną, bliskimi 
oraz otoczeniem. Członkowie rodziny żyją w ciągłym napięciu, 
w poczuciu zagrożenia, często poddają się rytmowi picia alkoho-
lika, przejmują za niego odpowiedzialność, otaczają nadmierną 
pomocą i opieką, nie dopuszczają by ponosił konsekwencje swo-
jego picia. Wykazują wysoką tolerancję wobec różnego rodzaju 
dysfunkcyjnych zachowań osoby uzależnionej przy jednocześnie 
małej świadomości własnych potrzeb i ich zaniedbywaniu.

Uczestnicy warsztatów dowiedzieli się, że setki tysięcy osób 
w Polsce to dorosłe dzieci alkoholików, czyli DDA. Mogą przeżyć 
wiele lat nie wiedząc, kim są, bo potrafią tylko odgrywać role, któ-
rych nauczyły się w dzieciństwie, a wyróżnia się cztery postawy 
dzieci alkoholików: bohater, błazen, kozioł ofiarny i cień.

Bohater to taki „stary malutki”. Opiekuje się np. matką, broni 
jej przed ojcem, wychowuje młodsze rodzeństwo. Zwykle dobrze 
się uczy, jest odpowiedzialny, skłonny do poświęceń. Jednocze-
śnie ma wykształcony silny system kontroli. Bohater zajmuje się 
innymi, ale nie sobą. Siebie ćwiczy, bo we wszystkim musi być naj-
lepszy, żeby zasługiwać na pochwały.

Błazen dba o to, żeby w domu nie było smutno. Ma poczucie, że 
od niego zależy dobry nastrój, dlatego zawsze stara się rozłado-
wać „kwaśną” atmosferę. Podobnie jak bohater, nie zajmuje się 
sobą, tylko innymi osobami.

Kozioł ofiarny wzrasta w poczuciu, że jest wszystkiemu winien. 
Jest to zawsze osoba wytykana palcem. Takie dziecko zwykle za-
czyna się w końcu buntować na zasadzie: „Jestem winny? To ja 
wam dopiero pokażę!”. Może wchodzić w złe towarzystwo, spra-
wiać problemy wychowawcze.

Cień lub dziecko we mgle to takie, którego prawie nie widać. 
Osoba zawsze wycofana i niepewna siebie. Ze strachu przed 
awanturami rodzinnymi i przed przyjęciem na siebie jakiegokol-
wiek trudu związanego z piekłem rodzinnym, ucieka w głąb sie-
bie. 

DDA kiedy już dorosną nie wychodzą z wykształconych przez 
lata ról i dlatego bohater może zatruwać życie swojemu oto-
czeniu, bo wszystko wie najlepiej i  wszystko chce kontrolować, 
błazen nigdy nie dorasta, kozioł ofiarny dźwiga swój bagaż win, 
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a cień nigdy nie jest pewien siebie i nie może w pełni rozwinąć 
swoich zdolności. Dorosłe dzieci alkoholików mają problem 
w rozeznaniu się kim są. Często dopiero w wieku 30-40 lat zaczy-
nają budować swoją tożsamość. Oczywiście można to zmienić, 
ale zmiana wymaga terapii i ciągłej pracy nad sobą. Podczas spo-
tkania młodzież dowiedziała się też gdzie takiej pomocy szukać. 

Temat okazał się bardzo interesujący, o czym świadczyła 
otwarta dyskusja młodych ludzi z psychologiem.

Małgorzata Szpendowska – Wylegalska

gminny koordynator ds. uzależnień

Fot. ocpc.pl

Tajemnice żywności

14 marca gościliśmy w naszej szkole w Jabłkowie i Lechlinie 
Magdalenę Walkowiak specjalistę żywienia. Celem spotkania 
było zwrócenie uwagi na prawidłowe i zdrowe nawyki żywie-
niowe. 

Pani Magdalena omówiła składniki odżywcze niezbędne do od-
żywiania organizmu człowieka, zwłaszcza: białko, węglowodany, 
tłuszcze, witaminy i składniki mineralne. Uświadomiła uczniom, 
że należy uwzględnić w całodziennej racji pokarmowej produkty 
z każdej z niżej wymienionych grup:

1. Warzywa i owoce. 2. Produkty zbożowe. 3. Mleko i przetwo-
ry mleczne. 4. Produkty białkowe. 5. Tłuszcze . 6. Woda

Poza produktami niezbędnymi w żywieniu dzieci i młodzieży, 
pani Magdalena omówiła też produkty dozwolone, ale w ograni-
czonych ilościach, do których zalicza się cukier i sól. Podała, że 
właściwe zbilansowanie tych produktów w codziennym żywieniu 
ze sposobem życia ma na celu zmniejszenie ryzyka chorób żywie-
niowo zależnych, do których należą choroby układu krążenia, cu-
krzyca, otyłość, nadciśnienie tętnicze i próchnica zębów. 

Omówiła też kwestie regularności posiłków, gdyż prawidłowe 
żywienie to nie tylko dostarczenie organizmowi wszystkich nie-
zbędnych składników pokarmowych, ale także regularność posił-
ków – ich liczba i rozkład w ciągu dnia. Zdrowy człowiek powinien 
spożywać regularnie 4-5 posiłków dziennie, a przerwy pomiędzy 
posiłkami powinny wynosić 3-4 godziny. Regularne spożywanie 
posiłków przyczynia się bowiem do ograniczenia ilości spożywa-
nych przekąsek, a także ułatwia utrzymanie prawidłowego po-
ziomu cukru we krwi. Zwróciła też uwagę, jak ważnym posiłkiem 
w ciągu dnia jest śniadanie i co każdy uczeń powinien rano zjeść. 

Nasi uczniowie uzyskali wiele cennych informacji co powinni 
jeść, żeby właściwie się rozwijać i koncentrować podczas pobytu 
w szkole, jakie powinno być drugie śniadanie szkole i jakich pro-
duktów powinni unikać. 

Dziękujemy pani Magdalenie za ten ogrom informacji, a radzie 
rodziców za pomoc w organizacji spotkania. 

Joanna Tomczak



Podsumowanie roku  
działalności

24 lutego członkinie i członkowie Kurkowego Bractwa 
Strzeleckiego w Skokach spotkali się podczas Walnego Zgro-
madzenia Sprawozdawczo – Wyborczego, aby dokonać pod-
sumowania działań ciał statutowych w 2023 roku.

Zgromadzenie rozpoczęliśmy odśpiewaniem Hymnu Brac-
kiego. Prezes Bractwa Krzysztof Jachna przywitał przybyłych 
członków oraz szczególnego gościa – Hetmana Wielkiego Ada-
ma Gołembowskiego, Prezesa Zjednoczonych Organizacji Hi-
storycznych i Strzeleckich Bractw Kurkowych Rzeczypospolitej.

Nasz gość wręczył naszym członkom legitymacje reprezento-
wanej przez niego organizacji.

Zgromadzenie było okazją do przedstawienia sprawozdań 
przez przewodniczących poszczególnych ciał statutowych. Spra-
wozdanie merytoryczne o realizacji zadań statutowych przedsta-
wił wiceprezes KBS-u brat Krzysztof Migasiewicz oraz prezes 
Krzysztof Jachna. Informację finansową przedstawił brat Adam 
Mroziński – Skarbnik Bractwa.

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej, brat Adam Misiak, po-
informował o wynikach kontroli finansowej i ocenie realizacji 
zadań statutowych. Sprawozdanie z pracy Sądu Honorowego 
przedstawił brat Andrzej Tatara.

Po wysłuchaniu wszystkich sprawozdań Zgromadzenie przyję-
ło je i udzieliło absolutorium zarządowi, Radzie Bractwa i Skarb-
nikowi.

Zebrani dokonali także wyboru delegatów na Zjazd Zjedno-
czonych Kurkowych Bractw Strzeleckich RP. Uchwalono również 
plan działania na 2024 rok oraz preliminarz budżetowy. Zgroma-
dzenie zakończyliśmy wspólnym posiłkiem.

Tekst i fot. Stanisław Grzegorzewski
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Stowarzyszenia

Zimowisko za miedzą
Tegoroczne zimowisko harcerze z Hufca ZHP Wągrowiec 

spędzili w gościnnym Budzyniu. Miejscem zakwaterowania 
była szkoła Podstawowa im. Powstańców Wielkopolskich. 

Wśród ponad 120 zuchów i harcerzy najliczniejszą grupę sta-
nowili skoczanie. Podczas 4 - dniowego pobytu był czas na dosko-
nalenie technik harcerskich, zdobycie sprawności czy zamknięcie 
prób na kolejne stopnie. 

Duże wrażenie zrobiło też zwiedzenie Izby Historii Ziemi Bu-
dzyńskiej oraz obejrzenie filmu o walkach Powstania Wielkopol-
skiego w tym mieście. 

Pewien wieczór szczególnie zapamiętają też ci, którzy przy 
blaskach ognia złożyli przyrzeczenie harcerskie i otrzymali wy-
marzony harcerski krzyż. Także podczas zimowiska nastąpiły też 
przejścia z gromady zuchowej do drużyny harcerskiej i z harcerzy 
do wędrowników. 

Podczas HAZ w Budzyniu działały mieszane patrole, których 
członkowie wywodzili się różnych środowisk: Skoków, Wągrow-
ca, Rogoźna i Chodzieży. Była to więc okazja do nowych znajomo-
ści i integracji środowiska.

Po raz kolejny zmęczeni, ale zadowoleni, wróciliśmy do domów.

hm. Andrzej Surdyk HR



WOJNA.

To słowo aż strach wypowiedzieć na głos. Przecież każdy 
z nas zna jego znaczenie. Zniszczenie, zniszczenie i utracone 
życia. Nie przynosi nic poza strachem, bólem, łzami i śmiercią.

W ciągu jednego dnia ponownie stanął przed nim - stra-
chem - cały naród ukraiński, cały kraj. Najstraszniejszy dzień 
dla całej Ukrainy, a ten dzień wciąż trwa. Panika i przeraże-
nie ogarnęły wszystko dookoła. Ludzie uciekali, jak mogli 
i gdzie mogli.A my? My też uciekliśmy!

Wspominając początek, czyli 24 lutego 2022 roku... Spakowa-
łam „walizkę z problemami”, w którą oprócz rzeczy i dokumentów 
spakowałam też całe życie, z nadzieją, że wyjdziemy stąd żywi.

Podczas wojny życie dzieli się na to „przed” i „po”. Kiedy sie-
dzisz w piwnicy z martwymi szczurami, gdzie jest ciemno i nie 
możesz oddychać, nagrywasz pożegnalny film, wciskasz przycisk, 
aby wysłać do naj-
bliższych… I geo-
lokalizacja, gdyby 
„wleciała” rakieta 
lub bomba, żeby 
Cię można było 
znaleźć pod gru-
zami - pamiętając 
o tym, tylko drżąc 
na całym ciele i ze 
łzami w oczach.

Ale na szczę-
ście udało się. 
Udało nam się 
wyjechać. Razem 
z córką i psem 
pojechaliśmy do 
Polski. Droga do 
granicy była długa 
i bardzo trudna, w 
każdym tego sło-
wa znaczeniu.

GRANICA. 3 MARCA

Ludzie, dzieci, dużo zwierząt. Przejście było na piechotę, na ze-
wnątrz było zimno, była „dzika” kolejka.

Ale to ciepło, troska i uwaga wobec wszystkich, którzy tam sta-
li, dawały im szczególne ciepło i nadzieję, że jednak wszystko się 
ułoży.

CENTRUM POMOCY

Było tam ciepło i wygodnie. Pachniało jedzeniem. Od razu zaję-
li się nami wolontariusze. Było ich tam bardzo dużo. Byli troskli-
wi, uprzejmi i cierpliwi – to było bardzo ważne dla nas, bo ludzie 
w strachu niewiele rozumieją. Poprosiliśmy ich o zabranie nas do 
Poznania.

Z Poznania nasza rodzina trafiła do Potrzanowa do cudownych 
ludzi, rodziny Brodnickich, którzy z radością przyjęli do swojego 

domu rodzinę z Ukrainy, nawet nas nie znając. Kocham ich ca-
łym sercem. Udzielili pomocy, uwagi i opieki na ten dramatyczny 
czas. Bariera językowa przestawała nią być. Znaleźliśmy wspólny 
język pod każdym względem. Dzieci znalazły to bardzo szybko. 
Wolontariusze, którzy przywieźli nas do Poznania stali się dobry-
mi przyjaciółmi naszej rodziny i bardzo bliskimi nam osobami. To 
Adam i jego żona Asia, którzy nas wspierali i udzielali nam wszel-
kiej pomocy. Chcę to głośno powiedzieć.

SKOKI.

14 marca przeprowadziliśmy się do Skoków.

Nowy etap w życiu, nowe miasto, nowe życie, wszystko od zera.

To miasto dało mi przede wszystkim ludzi, którzy napisali kolej-
ne strony mojego, naszego życia.

Zaczęłam uczyć się języka, żeby było łatwiej się zaadapto-
wać, potem podjęłam pracę w urzędzie i „Podzielni”, Bibliotece, 
a przez cały ten czas odczuwałam ogromne wsparcie ze strony 
miejscowej ludności i władz miasta.

Do „Podzielni” przynieśli wszystko: ubrania, żywność, środki 
higieniczne. Jeśli ktoś potrzebował pomocy, była ona udzielana 
natychmiast.

Dzięki mojej pracy spotkałam wielu ludzi, znam wiele historii, 
każda z nich jest na swój sposób skomplikowana i trudna, bo to 
jest historia życia, którą każdy człowiek przeżywa na swój spo-
sób. Ale każdy zaczął - będąc tutaj - pisać nowy rozdział swojego 
życia.

Ani ja, ani przecież tak wielu Ukraińców przebywających tutaj, 
nie odczuwaliśmy większych trudności, bo za każdym razem, gdy 
potrzebowaliśmy pomocy, otrzymywaliśmy ją, w każdej dziedzi-
nie naszego życia – od życia codziennego po opiekę medyczną.

PAN FRANCISZEK.

Mogę opowiadać o tym człowieku godzinami i nie przestaję go 
podziwiać.

Niesamowicie silna wola, mądra, mądra i odporna.

Cały swój wolny czas poświęcał na niesienie pomocy każdemu, 
kto się do niego zwracał. Miałyśmy przecież dużo szczęścia, bo on 
zna język rosyjski, a my nie znaliśmy polskiego.

Jest jak dobry czarodziej, potrafi znaleźć wszystko, rozwiązać 
wszystko, zrobić wszystko.

Ale tych czarodziejów i dobrych wróżek było i jest więcej: pani 
Wiesława, pani Blanka, burmistrz Tadeusz Kłos, ks. Wojtek, pani 
Elżbieta z Biblioteki, Kinga i Karolina z urzędu miasta i gminy i 
wielu, wielu innych.

P.S. Nie spotkałam się tutaj z sytuacjami i problemami, których 
nie da się rozwiązać, bo przecież wiem, że gdziekolwiek pójdę, oni 
mi pomogą.

Wyrażam głęboką wdzięczność w imieniu swoim i mojej rodzi-
ny całemu narodowi polskiemu za pomoc i wsparcie udzielone 
obywatelom Ukrainy oraz mnie i mojej rodzinie.

Aliona Kuznetsova
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Nowy dzielnicowy  
w skockim komisariacie

Aspirant Przemysław Lewandowicz od 1 marca br. jest no-
wym policjantem dzielnicowym dla mieszkańców miejscowo-
ści obejmujących rejon numer 2 w gminie Skoki. Zastąpił on 
asp. sztab. Sławomira Słomę, który po ponad 32 latach służby 
przeszedł na emeryturę.

Rejon nr 2 Komisariatu Policji w Skokach obejmuje północną 
i wschodnią część gminy, z miejscowościami: Antoniewo Górne, 
Bliżyce, Chociszewo, Chociszewko, Glinno, Grzybowice, Grzy-
bowo, Jabłkowo, Jagniewice, Kakulin, Kuszewo, Lechlin, Lechlin 
Huby, Lechlinek, Wysoka, Łosiniec, Nadmłyn, Niedarzyn, Poma-
rzanki, Raczkowo, Rakojady, Roszkowo, Rościnno. 

Mł. asp. Przemysław Lewandowicz jest doświadczonym 
funkcjonariuszem, który służbę w Policji pełni od 2011 roku. 
Po ukończeniu kursu podstawo-
wego przez 5 kolejnych lat pełnił 
służbę w Oddziałach Prewencji 
Policji w Poznaniu, skąd został 
przeniesiony do KPP w Wągrowcu, 
a docelowo do Komisariatu Policji 
w Skokach, gdzie przez 8 ostatnich 
lat pełnił służbę w Zespole Patro-
lowo-Interwencyjnym. Zdobyte 
doświadczenie będzie wykorzy-
stywał pełniąc obowiązki dzielni-
cowego dla mieszkańców rejonu drugiego w gminie Skoki.

Dzielnicowi to policjanci, do których można zwrócić się o po-
moc w granicach kompetencji działania Policji lub przekazać 
informacje dotyczące bezpieczeństwa. Ci policjanci utrzymują 
bezpośredni kontakt z lokalną społecznością, zarówno z poszcze-
gólnymi osobami, jak również z instytucjami. Zadaniem dzielnico-
wego jest rozpoznawanie potrzeb lokalnej społeczności w zakre-
sie szeroko pojmowanego bezpieczeństwa.

Policjant dzielnicowy oprócz rozpoznania zdarzeń i zjawisk 
wpływających na stan bezpieczeństwa w jego rejonie, realizuje 
zadania z zakresu profilaktyki społecznej, przeciwdziałania prze-
mocy w rodzinie. Niekiedy pomaga przy rozwiązywaniu konflik-
tów sąsiedzkich, przeprowadza wywiady i ustalenia na rzecz in-
nych uprawnionych podmiotów.

Do zadań dzielnicowego należy również kontrola przestrzega-
nia powszechnie obowiązującego prawa i przepisów lokalnych, 
a także realizacja zadań z zakresu ścigania sprawców prze-
stępstw i wykroczeń.

Każdy dzielnicowy posiada numer telefonu kontaktowego, 
który jest przypisany bezpośrednio do jego rejonu służbowego. 
Do rejonów przypisane zostały również adresy e-mail.

Osoby chcące skontaktować się z dzielnicowym z rejonu 2, 
mogą uczynić to telefonicznie pod numerem tel.: 786 936 556 
(telefon jest czynny w czasie służby dzielnicowego), 

bądź mailowo: dzielnicowy.skoki2@po.policja.gov.pl

Karolina Stefaniak 

Światło i ciepło dla Ukrainy

W listopadzie 2023 r. i w lutym 2024 roku przekazano wo-
lontariuszom w Poznaniu świece okopowe dla Ukrainy. 

Było to możliwe dzięki pozytywnemu nastawieniu do przedsię-
wzięcia Biblioteki Publicznej im. Eugeniusza Paukszty, parafii pw. 
św. Mikołaja Biskupa, Niepublicznego Przedszkola Językowego 
„Akademia Rozwoju”, Przedszkola Samorządowego im. Kubusia 
Puchatka, Szkoły Podstawowej im. Adama Mickiewicza oraz firm: 
Food Connects, Catering Wołkow, Pizzeria Verona i restauracji 
„Szczypta Natury”.

Tylko podczas dziesięciodniowej akcji w lutym zebrano 88 kg 
wosku! Dzięki nieustannemu przekazywaniu przez mieszkańców 
Skoków stalowych puszek każdej wielkości (po produktach spo-
żywczych i karmie dla zwierząt) oraz wosku udało się wyprodu-
kować 250 świec w listopadzie i 560 w lutym. Świece przekazane 
ostatnio prawdopodobnie trafiły do Kupiańska w obwodzie char-
kowskim. 

Serdecznie dziękuję wszystkim osobom pamiętającym o po-
trzebie pomocy dla Ukrainy. Dzięki nim od jesieni 2022 roku 
zebrano w Skokach ponad pół tony wosku. To tylko kilka kropli 
w morzu potrzeb, ale przecież nawet największy ocean z nich się 
składa. 

Zbiórka wosku trwa nadal na cmentarzu, obok regału zniczo-
dzielni. 

Magdalena Fertsch
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Rozwój hodowli i powrót  
do gospodarowania

Z Mateuszem Stajkowskim z Pomarzanek i Czesławem 
Pękałą z Łosińca miałem okazję rozmawiać o ich rolniczych 
zmaganiach przed kilkoma laty. Postanowiłem sprawdzić, co 
u nich słychać, co się ważnego wydarzyło i jak planują swoją 
przyszłość?

Mateusz Stajkowski od dziecka marzył o tym, żeby zostać rol-
nikiem. W Pomarzankach gospodarzenie na roli w jego rodzinie 
trwa już od czterech pokoleń. Pięć lat temu ich gospodarstwo li-
czyło ok. 95 ha, z czego 34 stanowiło jego część, resztę uprawia-
li jego rodzice. Ponieważ gleby tu słabe, to żeby zapewnić jakiś 
wynik ekonomiczny, trzeba było myśleć o powiększeniu gospo-
darstwa. Tak uczynili jego rodzice, którzy startowali od 25 ha. 
Mateusz Stajkowski zdecydował się na hodowlę trzody chlewnej 
w cyklu zamkniętym. Materiał hodowlany pochodzi z własne-
go stada 55 loch. - W gospodarstwie sukcesywnie podnosimy 
standard utrzymania trzody poprzez modernizacje i remonty 
budynków, systemy wentylacji, utrzymania bezściółkowego. 
Powierzchniowo przewidziany jest niewielki wzrost areału, 
odejdzie jakaś droga dzierżawa, dojdzie zakupiony grunt – wy-
jaśnia rolnik. - Profil produkcji cały czas pozostaje niezmienny 
i miejmy nadzieję, że zbliżający się ASF tego nie zmieni. Pozo-
stałem przy trzodzie w cyklu zamkniętym oraz standardowe 
uprawy: jęczmień zimowy, żyto, pszenżyto, rzepak, słonecznik 
i kukurydza. W ciągu roku produkcja wynosi ponad tysiąc sztuk 
tuczników. – dodaje. 

Kiedyś Stajkowscy mieli i stado krów, było więc własne mleko, 
masło, sery. Obowiązujące obecnie przepisy nie pozwalają na są-

siedztwo w tym samym budynku i krów, i świń. Mateusz od po-
czątku swojego gospodarowania marzył o wybudowaniu nowej 
chlewni, ale plany inwestycyjne uzależnione były od cen skupu 
żywca wieprzowego, a te wielokrotnie były nieprzewidywalne. 
Mój rozmówca jest od 2023 roku prezesem zarządu Spółdzielni 
Producentów Trzody Chlewnej Polish Pig, która ma siedzibę na 
terenie powiatu krotoszyńskiego.

Rolnik podjął decyzję o zasadniczej zmianie uprawy. - W ciągu 
ostatnich 5 lat park maszynowy został przystosowany do uprawy 
bezorkowej, zakupiłem głębosza, agregat bezorkowy do głębo-
kiej uprawy, zestaw uprawowo - siewny oraz konia pociągowego 
wyposażonego w system prowadzenia równoległego, obustron-
ny przesył danych, zdalny podgląd i monitoring. Niestety jakość 
wykonania ciągnika, jakim jest John Deere 6155M, spadła dra-
matycznie w stosunku do wcześniejszych modeli. Największą bo-
lączką jest skrzynia biegów, która szarpie i wydaje niepokojące 
odgłosy – wylicza i ocenia Mateusz.

JAK TO RADNYM BYĆ

Pięć lat temu Mateusz postanowił spróbować swoich sił 
w wyborach samorządowych. Jak wtedy mówił: - Nie budziłem 
się rano z postanowieniem, że zostanę radnym. Decyzję o kan-
dydowaniu podjąłem w ostatniej chwili. Namawiali mnie koledzy 
rolnicy, którzy przekonywali mnie, że sprawy rolnicze w radzie 
mogą być słabo reprezentowane. Mandat radnego zdobył wy-
grywając z czworgiem kontrkandydatów. Mama Irena z początku 
nie była entuzjastką samorządowej przygody syna, ale w końcu 
stwierdziła, że - Ma swój rozum i musi się uczyć nowych ról.

Młody rolnik powoli zapoznawał się ze specyfiką funkcji rad-
nego, studiował na Uniwersytecie Przyrodniczym w Poznaniu 
i sposobił się do…ożenku. Mieszkańcy sołectwa, którego jest 
przy okazji sołtysem liczyli na jego skuteczne działania doty-
czące budowy i remontu drogi od Jabłkowa do Pomarzanek. 
Powiodło się. Wprawdzie we wsi są nadal gruntowe drogi, które 
w czasie opadów lub roztopów stwarzają problem z dojazdem do 
gospodarstw, ale Mateusz liczy na rozwiązanie problemu. - Coś 
się udało, czegoś nie udało rozwiązać w tej kadencji. Traktuję to 
jako ciekawe doświadczenie. Mimo, że zawsze interesowałem się 
inwestycjami na terenie gminy, to dopiero funkcjonując w radzie 
z bliska widziałem ogrom licznych inwestycji i problemów z nimi 
związanych oraz ogromnej pracy i czasu, jaki trzeba poświęcić na 
realizacje. – ocenia swoją obecność w radzie.

Do rady miejskiej jednak w tym roku nie zamierza startować. 
- Niestety nie zamierzam więcej kandydować. Dobry i skuteczny 
radny musi dysponować większą ilością czasu, aby się zaangażo-
wać. Gospodarstwo wraz z hodowlą oraz własna rodzina pochła-
niają cały czas. Angażowanie społeczne musiałoby się odbywać 
kosztem albo rodziny, albo gospodarstwa. Niewykonanej pracy 
nikt nie zrobi. Niedopilnowanie czasem jednej rzeczy może skut-
kować dużymi stratami, a druga szansa będzie za rok z kolejnym 
okresem wegetacyjnym. Np. coraz liczniejsze naloty szkodników 
oraz kurcząca się lista skutecznych środków sprawy nie ułatwia.

Mateusz założył swoją rodzinę, a w ubiegłym roku został 
szczęśliwym tatą Aleksego. Nie podjął jeszcze decyzji, czy będzie 
starował w wyborach na sołtysa, choć mieszkańcy sołectwa na 
to liczą. Rolnik ma teraz 29 lat i spory zapas energii do działania.
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NASTĄPIŁO SZCZĘŚLIWE ZDERZENIE

Czesław Pękała jest starszy od Mateusza o ponad 40 lat i już 
wiele lat żył samotnie opiekując się ciężko chorym przyrodnim 
bratem, obrabiając swoje kilkanaście własnych hektarów i kilka 
dzierżawionych. 

Jego samotność wynikała z tego, że jak sam mówi: - W małżeń-
stwie nam nie wyszło. I mimo ponad sześćdziesiątki na karku ma-
rzył o tym, żeby w jego życiu – oprócz stałego kontaktu z córką 
i wnuczką – pojawiła się jego partnerka. -  Przydałaby się może 
druga połowa w życiu. Wiem, że sama się pojawi, a ja liczę na to, 
że szczęśliwie zderzymy się, aby wspólnie potem marzyć – mówił 
wtedy.

Opieka nad chorym bratem spowodowała, że pan Czesław 
większość swoich hektarów oddał trzy lata temu w dzierżawę. 
Teraz, kiedy brat zmarł w ubiegłym roku, postanowił po tego-
rocznych żniwach zająć się ponownie całym areałem. – Wypo-
wiedziałem już umowę dzierżawy, dokonałem też już zakupu no-
wych maszyn. W garażu pojawił się ciągnik URSUS 1614, nowy 
agregat uprawowy i inny niezbędny sprzęt. Teraz jego zaplecze 
to dwa ciągniki i niezbędne do obrobienia swoich hektarów ma-
szyny towarzyszące. Zastanawiam się nad typem pługa do no-
wego ciągnika. Myślałem o zakupie obrotowego, ale patrząc na 
ich ceny bardziej skłaniam się do zakupu zagonowego – wyjaśnia 
rolnik. – Ze starego dobytku pozostał mi mój motocykl „chopper” 
i mój wierny owczarek długowłosy – dodaje ze śmiechem. – Mój 
motocykl nie rdzewieje, bo uczestniczę w zlotach motocyklistów. 
Nie interesują mnie tzw. ścigacze, bo kupiłem motocykl nie dla 
szpanu, a dla radości.

Po ponownym przejęciu wydzierżawionych gruntów zapewne 
postawi na produkcję roślinną, która sprawdzała się na jego lek-
kich glebach. Tu najlepiej sprawdzało się żyto i owies, a pan Cze-
sław bez problemów znajdował nabywców na ziarno.

Spełniło się też marzenie rolnika o „szczęśliwym zderzeniu”. 

– Poznałem kobietę, z którą teraz spędzam dużo czasu. Jest też 
właścicielką gospodarstwa kilka kilometrów dalej i zajmuje się 
też agroturystyką. Spełnia się również jako aktywna członkini 
miejscowego koła gospodyń wiejskich. 

Od wielu lat Czesław Pękała jest członkiem Powiatowej Izby 
Rolniczej. Bardzo często uczestniczył w pracach tzw. komisji su-
szowych. Sam posiada grunty niskiej klasy i doskonale wie, jakie 
skutki dla plonów powoduje susza. – Bywało tak, że rolnicy mieli 
do nas pretensje o ocenę skutków suszy, a my przecież korzysta-
liśmy z przygotowanej w tym celu aplikacji – wyjaśnia. - Okazy-
wało się jednak, że to aplikacja powodowała różne wyniki w tym 
samym terenie lub w podobnych warunkach. Reprezentantka 
naszego powiatu została niedawno wybrana w skład zarządu 
Wielkopolskiej Izby Rolniczej. To dowód uznania dla naszych 
powiatowych działaczy. Przyglądamy się teraz postępowaniom 
przetargowym na grunty rolne, które były w gestii Krajowego 
Ośrodka Wsparcia Rolnictwa. Liczę na to, że opinie izby rolniczej 
staną się przedmiotem poważnego traktowania w procedurach 
i decyzjach dotyczących obrotu ziemią. – dodaje zdecydowanie.

Zapytany o ostatnie akcje protestacyjne rolników mówi: - Są 
one w słusznej sprawie, bo propozycje zawarte w tzw. Zielonym 
Ładzie działać będą w wielu aspektach na niekorzyść rolników. 
Odrębną kwestią jest napływ tanich produktów rolnych z Ukra-
iny. Polscy rolnicy są zobowiązani do respektowania wyśrubowa-
nych norm jakościowych i fitosanitarnych. Nie mamy żadnej gwa-
rancji, że napływająca fala zboża i już przetworzonej żywności 
spełnia te wymogi.

Pan Czesław wierzy jednak w to, że nowy minister rolnictwa 
i rząd skutecznie będzie rozwiązywać powstałe napięcia. Scep-
tycznie odnosi się jednak do incydentalnych, jednak nagłaśnia-
nych w mediach form wyrażania swojego niezadowolenia przez 
niektórych uczestników akcji protestacyjnych. – Boję się sytuacji, 
kiedy słuszna akcja rolników zostanie potraktowana jako tylko 
działanie polityczne inspirowane przez Bóg wie kogo.

Franciszek Szklennik

Ważne zadania przed spółką

23 lutego w Świetlicy Wiejskiej w Potrzanowie odbyło się 
Walne Zgromadzenie Gminnej Spółki Wodnej.

Gminna Spółka Wodna w Skokach powstała z połączenia spół-
ek wodnych: Raczkowo, Łosiniec, Potrzanowo, Kuszewo w 1977 
roku. Spółka, w związku z trudną sytuacją w sektorze rolnictwa, 
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podejmuje działania zmierzające do prawidłowego funkcjonowa-
nia systemu melioracyjnego. Rok 2023 oraz początek roku 2024 
stanowił dla spółki ogromne wyzwanie, w związku z wysokim 
stanem wód gruntowych powstałych w wyniku roztopów oraz 
intensywnych opadów, działania skierowane były głównie na 
usuwanie awarii sieci drenarskiej oaz wykonywanie odwodnień 
zalanych gruntów.

Na początku spotkania prezes Gminnej Spółki Wodnej Arleta 
Budka przedstawiła sprawozdanie z zrealizowanych zadań rze-
czowych i finansowych w zakresie melioracji wodnych w 2023 
roku. Na zaplanowany budżet w wysokości 193 914,00 zł wyko-
nanie wyniosło 188 805,68 zł.

Krzysztof Woźniak, Kierownik Gminnej Spółki Wodnej 
w Skokach, przedstawił zebranym sprawozdanie z realizacji za-
dań z udziałem dotacji. Ogółem w 2023 r. do kasy spółki wpłynę-
ły następujące kwoty w ramach dotacji: z Wielkopolskiego Urzę-
du Wojewódzkiego – 84 735,00 zł; z Wielkopolskiego Urzędu 
Marszałkowskiego – 49 888,00 zł; z Gminy Skoki – 65 000,00 zł; 
ze Starostwa Powiatowego w Wągrowcu – 5 161,00 zł. 

Na zebraniu podjęta została również uchwała o podwyższeniu 
składki melioracyjnej do kwoty 40 zł od 1 ha gruntów rolnych, 
ponieważ trudna sytuacja spowodowana anomaliami pogodo-
wymi wymaga znacznych nakładów finansowych, a składki me-
lioracyjne powinny być traktowane jako forma obowiązkowa dla 
zapewnienia prawidłowego funkcjonowania całego systemu me-
lioracyjnego.

Burmistrz Miasta i Gminy Skoki Tadeusz Kłos wraz z Przewod-
niczącym Rady Miejskiej Zbigniewem Kujawą podkreślili istotę 
funkcjonowania Gminnej Spółki Wodnej na terenie gminy oraz 
zapewnili o dalszym wsparciu jej działań. Prowadzenie racjonal-
nej gospodarki wodnej jest niezwykle poważną sprawą, a Gminna 
Spółka Wodna w Skokach, pomimo trudności technicznych, orga-
nizacyjnych i finansowych, stara się realizować zamierzone plany 
i reagować na wszelkie zgłoszenia mieszkańców.

Kinga Pilna

Ważna informacja 
dla rolników!

Przypominamy, że od 15 marca 2024 r. można się ubiegać 
o przyznanie dopłat bezpośrednich i obszarowych

O wsparcie po raz kolejny można się ubiegać wyłącznie za po-
mocą internetowej aplikacji eWniosekPlus, dostępnej na Platfor-
mie Usług Elektronicznych. Rolnicy, którzy nie mają kompute-
rów, mogą liczyć na techniczne wsparcie ze strony pracowników 
ARiMR. Wszelkie wątpliwości można konsultować również za 
pośrednictwem infolinii. Także w tym roku bezpłatną pomocą 
służą eksperci z Ośrodków Doradztwa Rolniczego.

Dopłaty bezpośrednie przysługują rolnikowi aktywnemu za-
wodowo prowadzącemu działalność rolniczą. Musi on posiadać 
grunty o powierzchni co najmniej 1 ha. Ziemia, do której chce 
otrzymać płatności, powinna być w jego posiadaniu na dzień 31 
maja 2024 r. Wsparcie to przysługuje także rolnikowi, który ma 
mniej niż 1 ha gruntów, ale spełnia warunki do przyznania płat-
ności związanych ze zwierzętami, a łączna kwota płatności bez-
pośrednich, które miałby otrzymać, wynosi co najmniej 200 euro.

Katalog płatności, o które można się ubiegać w rozpoczynającej 
się właśnie kampanii, jest niemal identyczny z tym z 2023 roku. 
Niezmiennie można się starać również o przyznanie przejściowe-
go wsparcia krajowego, a tzw. obszarówkę stanowią płatności: 
rolno-środowiskowo-klimatyczne, ekologiczne, leśne i ONW.

Wnioski o przyznanie dopłat wraz z załącznikami są przyjmo-
wane do 15 maja 2024 r. Tradycyjnie dokumenty będzie można 
dostarczyć również po tym terminie, ale za każdy roboczy dzień 
opóźnienia płatność zostanie pomniejszona o 1 proc. Z kolei 
korekty we wnioskach bez konsekwencji finansowych będzie 
można wprowadzać do 31 maja 2024 r. Po tej dacie płatności do 
powierzchni objętych zmianami będą także obniżane o 1 proc. za 
każdy dzień zwłoki. Zarówno w przypadku składania wniosków, 
jak i wprowadzania w nich modyfikacji, ostateczny termin zakoń-
czenia tegorocznej kampanii powinien nastąpić 9 czerwca 2024 
r., ale ponieważ jest to niedziela, wnioski będzie można składać 
do 10 czerwca.

Dorota Piechowiak

Fot. Wieści Rolnicze



„Sen jest podróżą we własnej głowie. Nie trzeba się pakować, nie trzeba czekać, można po prostu dotrzeć na 
miejsce”. – (Zoran Drvenkar, „Ty”)

Łapacz snów w lesie w Szczodrochowie - Magdalena Plasecka - Skockie Kadry


